
ســخنگوی وزارت آموزش و پــرورش از انتخــاب ۲۰ معلم 
نمونه کشــوری خبر داد و گفت که معلمــان نمونه با رهبر 
انقلاب و رییس جمهور دیدار می کنند. علی فرهادی، معاون 
برنامه ریزی و توسعه منابع و سخنگوی وزارت آموزش و پرورش 
با گرامیداشت یاد شهید مرتضی مطهری و تبریک روز معلم به 
همه معلمان افزود:  از میان ۹۸۰ هزار نفر از پرسنل آموزش و 

پرورش، ۹۰۰ هزار نفر در رتبه بندی شرکت کرده اند.
وی با اشاره به اینکه معلمان نمونه هر ســال در هفته معلم 
انتخاب می شوند و امسال تلاش شده نحوه شناسایی از طریق 
نظرخواهی از ســایر معلمان، دانش آموزان و والدین، صورت 
بگیرد افزود: ۹۳ هزار معلم در سطح مدارس به عنوان نمونه 
شناســایی و ۲۳۱۷ معلم نمونه نیز در سطح مناطق معرفی 
شده اند. همچنین ۱۵۹ نفر نیز در دوره های تحصیلی مختلف 
در گروه معلم و ۱۶۰ نفر در گروه کیفیت بخشــی به عنوان 
نمونه در بخش استانی معرفی شدند. وی در بخش کشوری 
۲۰ نفر را به عنوان معلم نمونه اعلام کــرد و ادامه داد: از این 
تعداد ۱۵ نفر معلم و ۵ نفر در گروه های کیفیت بخشی یعنی 

مشاور، مربی تربیت بدنی و امور تربیتی، معلم نمونه هستند.
سخنگوی وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه معلمان نمونه 
روز دوشــنبه با رئیس جمهور و یک روز دیگر با رهبر انقلاب 
دیدار خواهند داشت عنوان کرد: با شناسایی معلمان نمونه 

به دنبال تقویت خلاقیت هستیم؛ همچنین آنها را به عنوان 
افراد برتر در عرصه تعلیم و تربیــت معرفی می کنیم و برای 
نخستین بار این افراد در کانون های ارزیابی در معرض بررسی 
قرار گرفتند. فرهادی با اشاره به اینکه در سال ۱۴۰۲، به طور 
میانگین هر ۸ روز یک مدرســه ساخته شد گفت: در ساخت 
مدارس ۳۵ درصد رشــد داشــته ایم. ۶۷۶۸ مدرسه و ۱۹۲ 
هنرستان ساخته شد. همچنین مشــارکت خیران در بحث 
مدرسه سازی ۳۰۰ درصد افزایش داشت به طوری که ۱۱هزار 

میلیارد تومان مشارکت مالی داشتند.
فرهادی به بحث شیر مدارس نیز اشاره کرد و گفت: بعد از ۱۰ 
سال وقفه در توزیع شیر مدارس، شــاهد توزیع شیر رایگان 
بودیم و ۲۰۰ نوبت شیر رایگان برای ۸ میلیون دانش آموز دوره 
ابتدایی توزیع شد. وی با بیان اینکه در سال تحصیلی جاری 
و سال گذشته، ۱۸۵ هزار ردیف استخدامی در قالب دانشجو 
معلمان دانشگاه فرهنگیان و رجایی و آزمون استخدامی ماده 
۲۸ صادر شد، ادامه داد: مهر ماه امسال ۳۲ هزار دانشجو معلم 

در دانشگاه فرهنگیان و رجایی تحصیل خواهند کرد.
وی با اشاره به اینکه ۶ هزار سند مالکیت برای مدارس و املاک 
آموزش و پرورش دریافت کردیم عنوان کرد که بیشترین سند 
مربوط به استان های خراسان رضوی، سیستان و بلوچستان 

و کردستان که استان های مرزی هستند تعلق گرفته است.

وی با بیان اینکه مهر امســال چالش کمبــود معلم را که به 
واســطه جذب نامناســب از ســال ۹۲ تا ۹۷ رخ داده بود را 
نخواهیم داشت افزود: باید به جای کمبود معلم به فکر تامین 
کیفیت در مدارس باشیم. وی درباره تراکم دانش آموزان در 
کلاس های درس دوره ابتدایی نیز گفت: ۴۷ درصد مدارس 
ابتدایی تراکم کمتر از ۲۶ نفر دارند،  ۳۸ درصد از ۲۶ تا ۳۵ نفر 
هستند و کمتر از ۲ درصد در مرز تراکم ۴۰ نفر و بالاتر هستند 
که تعدادشان بسیار کم است و با ادامه نهضت مدرسه سازی 
آمار اینها کاهش خواهد یافت. همچنین ۲۲۴ هزار دانش آموز 

در مدارس عشایری درس می خوانند. 
وی درخصوص تشکیل سازمان رفاهی و اقتصادی فرهنگیان 
گفت: آیین نامه پیشنهادی تشکیل این سازمان تدوین شد و 
به دولت ارسال شده و الان در دستور کار کمیسیون مدیریت 
دولت قرار دارد. تلاش داریم با بهره وری بیشــتر از امکانات 
آموزش و پرورش ناظر بر ســند تحول، بخش رفاه و معیشت 
معلم را بیشتر ببینیم که به محض تصویب، اطلاعات بیشتری 

درباره آن منتشر خواهیم کرد. 
وی به بررسی سلامت روان معلمان تازه استخدام شده اشاره 
کرد و افزود: در حال حاضر تنبیه بدنی دانش آموزان بســیار 
اندک است. در پذیرش معلمان جدید به صورت کانون های 
ارزیابی، معلمان را بررسی کردیم و مهارت گفتاری، رفتاری، 

روحیات مورد نیازبرای معلمان و شخصیت و... بررسی می شود 
تا  با شخصیت آرام و صبور وارد آموزش و پرورش شود.

علی فرهادی با بیان اینکه در حال حاضر هر معلمی که مدارک 
بارگذاری کــرده در نظام رتبه بندی قرار گرفته اســت گفت: 
رتبه بندی یکی از اصلی ترین مولفه های توجه به معلم نه فقط 
از بعد معیشت بلکه از بعد کیفیت بخشــی بوده است. دولت و 
وزارت آموزش و پرورش معتقد است که با تقویت معیشت به 
طور مستقیم کیفیت آموزشی و پرورشی را دریافت خواهیم کرد. 
وی در ادامه به وضعیت مسکن فرهنگیان اشاره و با بیان اینکه 
مسکن فرهنگیان از چند مســیر دنبال می شود اظهار کرد: 
ثبت نام مسکن ملی یک بخش است؛ با وزارت راه و شهرسازی 
هماهنگ شده تا معلمانی که برگه سبز دارند و حائز شرایط 
بوده اند در اولویت قرار بگیرند. بیش از ۱۰۰ هزار فرهنگی فاقد 
مسکن شناسایی شده اند. در ۱۸ استان زمین برای ساخت ۵۰ 
تا ۸۰ هزار واحد مسکونی مهیا شده و به زودی عملیات ساخت 
این منازل آغاز خواهد شــد؛ ما از زمین های مازاد آموزش و 

پرورش برای این کار استفاده کردیم. 
فرهادی درخصوص تغییر تقویم آموزشی گفت: سال تحصیلی 
بستگی به اقلیم های جغرافیایی دارد. نهادهای مختلفی در این 
زمینه در حال بررسی موضوع هســتند. سال هاست که اول 
مهر شروع سال تحصیلی و پایان آن خرداد بوده و در تابستان 

هم ثبت نام مدارس، تعمیر مدارس، دوره های ضمن خدمت 
و تهیه محتوا و... انجام می شــده؛ معتقدیم تقویم آموزشی 
برای تغییر قابل بررسی اســت و در صورت تصویب جزئیات 

آن اعلام می شود.
معاون وزیر آموزش و پرورش با اشــاره بــه اینکه آموزش و 
پرورش حدود ۱۱۰۰ کانون و ۳۴۰ اردوگاه فرهنگی و تربیتی 
در کشور دارد ادامه داد: ۴ مورد آنها کشوری و بین المللی است 
که با دســتور وزیر آیین نامه مالی و اجرایی برای کانون هایی 
که دچار مشکل بودند در ســال ۱۴۰۲ تنظیم و ابلاغ شد و 

چابک سازی کم نظیر در کانون ها اتفاق افتاد.
فرهادی با بیان اینکه در سال گذشته یک تعاملی بین منزل، 
مسجد و مدرسه صورت گرفت گفت: فضای مدرسه یک فضای 
امن و آماده برای فعالیت ها اســت و نباید بعدازظهر مدرسه 
تعطیل باشد. وی با اشاره به اینکه در آزمون ماده ۲۸ امسال 
بیش از ۱۹ هزار نفر نیروی کیفیت بخشی به مدارس جذب 
خواهند شد افزود: چیزی حدود ۱۰ سال است که این نیروها 
در مدارس جذب نشــده اند و این عددی که امســال جذب 
می شود اتفاق مبارکی را رقم خواهد زد. معاون وزیر آموزش و 
پرورش به تقویت مدارس دولتی اشاره کرد و افزود: در تلاش 
هســتیم تا مدارس دولتی را تقویت و در مدارس غیردولتی، 

نظارت را افزایش دهیم.

معاون اجتماعی و فرهنگ ترافیک پلیس راهور تهران 
بزرگ، با بیان اینکه بیشــتر تصادفــات به خاطر عدم 
توجه به جلو است؛ گفت: استفاده از هر چیزی که باعث 
حواس پرتی راننده شود ممنوع است. سرهنگ فیروز 
کشیر درباره حواس پرتی رانندگان هشدار داد و گفت: 
متاسفانه در بسیاری از تصادفات شاهد هستیم که علت 
حادثه، عدم توجه کافی راننده به جلو است. هر چیزی 
مانند دخانیات، تلفن همراه، خوردن و آشامیدن باعث 
حواس پرتی راننده شــده و توجه کافی را از راننده می 

گیرد بنابراین ممنوع است.
وی ادامه داد که بعنوان مثال همه رانندگان می دانند 
استفاده از تلفن همراه، در حین رانندگی باعث حواس 
پرتی راننده می شود؛ اما متاسفانه هنوز هم این اشتباه را 
تکرار می کنند و این مسئله به یک عادت بد در رانندگان 
تبدیل شده است که می تواند فجایع بسیاری رقم بزند. 
کشیر افزود: بارها مشاهده شده که برخی از رانندگان 
که در پشت چراغ قرمز متوقف می شوند تا لحظه ای که 
چراغ سبز شود؛ مدام با تلفن همراه خود مشغول هستند.

معاون اجتماعی و فرهنگ ترافیک پلیس راهور تهران 
بزرگ ادامه داد: در این فاصله چند ثانیه ای که رانندگان 
در پشت چراغ قرمز متوقف هستند؛ آنقدر سرگرم تلفن 
همراه خود و فضای مجازی هستند که حتی کشیدن 
ترمز دســتی را هنگام توقف فراموش می کنند و این 

چنین با خودروی جلویی برخورد می کنند.
کشیر گفت: تلفن همراه به گونه ای است که وقتی فرد از 
آن استفاده می کند؛ تمام حواسش را می گیرد بنابراین از 

اطراف غافل شده و نمی تواند تصمیم درست بگیرد یا در 
شرایط حساس و مهم، واکنش درستی داشته باشد. وی 
افزود: همچنین استفاده از سایر تجهیزات تلفن متصل 
به گوشی نیز ممنوع اســت زیرا باعث انحراف ذهنی و 

رفتاری راننده شده می شود.
معاون اجتماعی و فرهنگ ترافیک پلیس راهور تهران 
بزرگ تاکید کرد که راننده موظف اســت تمام هوش 
و حواس خود را در رانندگی بــه جلو معطوف دارد و به 
عنوان یک راننده باید از هر چیزی که باعث بر هم زدن 
هوش و حواس شود؛ اجتناب کند. کشیر با اشاره به اینکه 
استفاده از دخانیات نیز باعث حواس پرتی رانندگان می 
شود؛ گفت: ماده ۱۸۰ آیین نامه راهنمایی و رانندگی، 
به صراحت هشدار می دهد که رانندگان حق ندارند در 
حین رانندگی دخانیات استفاده کنند. زیرا علاوه بر ایجاد 
حواس پرتی،  ممکن است ته سیگار بر روی لباس راننده 

بیافتد و حوادث ناگواری را رقم بزند.
وی افزود: همچنین راننده حق ندارد در حین رانندگی 
مواد خوراکی و آشامیدنی استفاده کند؛ چرا که ممکن 
است یک لحظه آب در گلوی راننده پریده و باعث خفگی 
و واژگون شدن خودرو شود و این حادثه دیگر خودروها 
را نیز تحت تاثیر قرار دهد. معاون اجتماعی و فرهنگ 
ترافیک پلیس راهور تهران بزرگ از رانندگان خواست 
حتی در زمان توقف در پشت چراغ قرمز یا ترافیک نیز، از 
استعمال دخانیات، خوردن و آشامیدن و استفاده از تلفن 
همراه خودداری کنند و همه حواس خود را برای حفظ 

سلامتی خود و دیگران در رانندگی بگذارند.

وی افزود: با توجه به تحقیقــات میدانی همکاران من 
در پلیس راهور، یکی از دلایل اصلی افزایش تصادفات 
استفاده و مکالمه با تلفن همراه در حین رانندگی است 
و متاسفانه ۴۶ درصد تصادفات مربوط به تلفن همراه 
است و این موضوع حتی بدون استفاده از هندزفری نیز 

اتفاق می افتد .
معاون اجتماعی و فرهنگ ترافیک پلیس راهور تهران 
بزرگ ادامه داد: همچنین در بررســی ها مشخص شد 
ارسال پیامک توسط رانندگان نیز به میزان ۳۷ درصد 
در بروز تصادفات نقش دارد. کشیر گفت: همچنین این 
تحقیق نشان می دهد که مکالمه با هندزفری ۲۷ درصد، 
استفاده از نوشیدنی های غیرمجاز و مصرف روان گردان ها 
به میزان ۱۳ درصد و مصرف موادمخدر نیز ۲۱ درصد در 

میزان و دلیل تصادفات نقش دارند.
وی درباره استفاده از مخدر گفت: استفاده از مواد مخدر 
باعث می شــود که روح و روان و سیستم اعصاب افراد 
تحت تاثیر قرار گیرد. همچنین باعث می شــود تاری 
دید، کاهش شدید شنوایی، درگیری ذهنی و مغزی , 
درک نکردن فاصله نیز رخ دهد بنابراین افراد نباید در 
این شرایط پشــت فرمان بنشینند. معاون اجتماعی و 
فرهنگ ترافیک پلیس راهور تهران بزرگ هشدار داد 
که این اعداد و ارقام مواردی نیستند که بخواهیم با آنها 
شوخی کنیم. شوخی با این اعداد یعنی شوخی با جان 
و زندگی خود و خانواده بنابراین از رانندگان درخواست 
می کنیم عواملی که باعث حواس پرتی در رانندگی می 

شوند را حذف کنند.

رئیس جمهور گفت: خیزش دانشجویان، اساتید و نخبگان 
غربی در حمایت از مردم مظلوم غزه رویدادی بزرگ و دارای 
ابعادی وسیعی است که با ضرب و شتم، بازداشت و اعمال 
خشونت خاموش نمی شود.  سید ابراهیم رئیسی سرکوب 
شدید اعتراضات دانشــجویی ضدصهیونیستی و ضرب 
و شتم و بازداشت اســاتید و دانشجویان در دانشگاه های 
غربی به ویژه در آمریکا را برگ دیگری از رسوایی مدعیان 
آزادی بیان عنوان و تصریح کرد: امروز به برکت خون مطهر 
شهدای مظلوم غزه چهره واقعی تمدن غربی بیش از پیش 
برای مردم جهان آشکار و مشخص شده است که مدعیان 
آزادی بیان، به چیزی غیر از حفظ سلطه گری خود پایبند 
نیستند. رئیس جمهور در ادامه، خیزش دانشجویان، اساتید 
و نخبگان غربی در حمایت از مردم مظلوم غزه را رویدادی 
بزرگ و دارای ابعادی گسترده توصیف کرد و ضمن تقدیر 
از نقش آفرینی رسانه ها به ویژه رسانه ملی در آشکار کردن 
و به تصویر کشــیدن ماهیت بدون روتوش غربِ مدعی 
افزود: بدون تردید این خیــزش و بیداری در مقابل ظلم 
و جنایت و سلطه گری با اعمال خشــونت، ضرب و شتم 
و بازداشت اساتید و دانشــجویان حامی مظلومین غزه 

خاموش نخواهد شد.
رئیسی در بخش دیگری از سخنان خود در جلسه امروز 
هیات دولت با تاکید بر اهمیت موضوع کنترل و نظارت 
مدیران بر عملکرد زیر مجموعه خود،  تصریح کرد:  آنچه از 
ابتدای دولت نیز تحت عنوان گشت ارشاد مدیران مطرح 
شد تاکیدی بر اهمیت موضوع نظارت درون سازمانی بر 
عملکردها، پیش از نظارت و بازرسی از سوی دیگر نهادها 

بود که باید به صورت ویژه در دســتور کار وزرا و مدیران 
دستگاه های اجرایی باشد.

رئیس جمهور در ادامه ضمن ابراز رضایت از گزارشــات 
مســئولان اقتصادی دولت درباره کاهش تورم، کنترل و 
کاهش رشد نقدیندگی و کاهش قیمت ارز، استمرار این 
روند را نیازمند کنترل و مراقبت ویژه دستگاه های مربوط 
دانست و در این راستا تشکیل منظم شورای اقتصاد و ستاد 

تنظیم بازار را ضروری دانست.
رئیســی همچنین  برنامه بازدید خــود از مناطق ۱۷ و 
۱۸ شــهر تهران را اقدامی در راستای سفرهای استانی و 
ارتباط نزدیک با مردم این مناطق به منظور پیگیری و رفع 
مشکلات شان دانست وبا بیان اینکه حضور مسئولان در 
میان مردم و ارتباط نزدیک بــا آنها از نظر اثرگذاری هیچ 
جایگزینی ندارد،  از همه وزرا خواست ضمن توجه ویژه به 
ارتباط گیری با مردم و شنیدن مشکلات و مطالبات آنها 
برای آن بخش از مردم جامعه که امکان ارتباط مستقیم با 

دولتمردان ندارند نیز برنامه ریزی کنند.
رئیس جمهور ناظر به گزارش وزیر راه شهرسازی درباره 
ضرورت اصــلاح نقاط حادثه خیز در جاده های کشــور، 
تصریح کرد: اقتضای قانون و تدبیر نیز آن اســت که ما با 
پیشگیری قبل از وقوع حادثه نسبت به رفع زمینه های آن 
اقدام و تا جایی که امکان دارد از وقوع خسارات و حوادث 

جلوگیری کنیم.
در ابتدای این جلسه معاون اجرایی رئیس جمهور با اشاره 
به حضور و بازدید رئیس جمهور محترم و تعدادی از وزرا 
در مناطق ۱۷ و ۱۸ تهران ، این اقــدام را اولین برنامه از 

سلســله برنامه های بازدید از مناطق مختلف پایتخت به 
منظور پیگیری و رفع مشــکلات مردم تهران هم راستا 
با برنامه سفرهای استانی دانســت و از تداوم آن در دیگر 
مناطق تهران با توجه به تراکم جمعیتی موجود در پایتخت 

خبرداد.
معاون اجرایی رئیس جمهور همچنین با اشــاره به ورود 
دولت به موضوع کالاهای رســوبی در بنادر و گمرکات با 
دستور رئیس جمهور گفت : با اقدامات صورت گرفته میزان 
رسوب کالا در بنادر و گمرکات  به حداقل ممکن رسیده و 
از میزان متوسط دنیا هم پایین تر است که این از دستاورد 

مهم دولت در  دو سال و نیم گذشته است.
وی در ادامه تصریح کرد: مشکل معدود کالاهایی که از این 
فرایند باقی مانده بود نیز با پیگیری جدی وزیر بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی و وزیر جهاد کشاورزی در چند 
روز اخیر حل و فصل و مقرر شد این کالاها یا مرجوع شده 

یا برای مصرف دامی به کشور وارد شود.
وزیر جهاد کشــاورزی نیز در گزارشی از اقدامات صورت 
گرفته برای حل و فصل محموله حــاوی روغن در بندر 
عباس که مورد تاکید جدی رئیس جمهور بود گفت: از سه 
کشتی حامل روغن که از سال ۹۹ وارد بندر عباس شده 
بودند، محموله دو کشتی از سازمان غذا و دارو مجوز گرفته 
و ترخیص شده اند و محموله سوم که مورد تایید مراجع 
ذی صلاح قرار نگرفت،نیز بــا پیگیری ها صورت گرفته از 
سوی معاون اول رئیس جمهور،  مالک محموله پذیرفت 
با پرداخت هزینه بارگیری و حل و نقل، محموله سوم را 

مرجوع کند.

آغاز احداث ۵۰ تا ۸۰ هزار مسکن برای فرهنگیان
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80 میلیون جایزه برای مشترکان خوش مصرف

۱۰۰ خودرو پاداش 
صرفه جویی مصرف برق

واردات ۵۰۰ هزار دستگاه 
گوشی تلفن همراه 

در یک ماه
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سرمقاله

حذف فضای دلالی 
در اقتصاد دیجیتال 

به نظــرم نگاه ســنتی به 
سرمایه گذاری در کشورمان 
ایران یکی از مشکلات جدی 
اســت. همچنین به علت 
وجود فضای دلالی در کشور، سرمایه ها به سمت 
تولید و راه اندازی کسب وکارها نمی رود. چراکه به 
نتیجه رسیدن در این کسب و کارها به زمان زیادی 
نیاز دارد. ضروری است این نگاه تغییر پیدا کند و 
نیاز اصلاح نگاه و رویه افزایش حمایت ها از کسب 
و کارهای اینترنتی است. همان طور که می دانید 

برای مدت طولانی...

  مهدی غیبی، کارشــناس 
فناوری

متن کامل  د ر صفحه 3

۴

پیش بینی انعقاد ۳ تا ۵ 
میلیارد یورو قرارداد 
تجاری در ایران اکسپو

مدیرکل صمت استان تهران خبر داد:

رونق صادرات واحدهای تولیدی و صنعتی 
صفحه2

صفحه3

صنعت  گردشگری 2۱ درصد  رشد  کرد
اقبال  گردشگران   ترکیه ای  به  ایران

رئیــس ســازمان توســعه تجــارت گفت که 
پیش بینی شده در نمایشگاه ایران اکسپو حدود 
۳ تا ۵ میلیارد یورو قرارداد تجاری منعقد شود. 
مهدی ضیغمــی در برنامــه گفت وگوی ویژه 
خبری اظهار کرد: بیشــتر از ۲۲۰۰ تاجر برای 
ایران اکسپو ۲۰۲۴ وارد کشــور شدند و هنوز 
حضور هیئت ها ادامه دارد. همچنین در دو روز 
اول نمایشــگاه بیش از ۵۰۰۰ جلســه تجاری 
برگزار شــده اســت. وی با بیان اینکه بیش از 
۸۰۰ شــرکت ایرانی در این نشست ها حاضر 
بودند و نشست های تجاری و اقتصادی با سایر 
شــرکت ها برای افزایش صــادرات در جریان 
اســت، تصریح کرد: تمرکز تجارت همیشه بر 
کشــورهای منطقه، همســایه و اوراسیا بوده 
است. اما در این دوره بر کشورهای آفریقایی و 
شرق آسیا هم تمرکز داشتیم. این مقام مسئول 
همچنین با بیان اینکه در یک فرایند یک تا دو 
ساله این توافق ها منجر به قرارداد و ایجاد فرصت 
تجاری می شود، گفت: برآورد ما انعقاد حدود ۳ 
تا ۵ میلیارد یورو قرارداد تجــاری در این دوره 
نمایشگاه است. ضیغمی با بیان اینکه تمرکز بر 
توسعه صادرات دانش بنیان ها و صادرات کالاها با 
ارزش افزوده بیشتر است، اظهار کرد: البته دولت 
صرفا تسهیل گری می کند تا بخش خصوصی و 
تجار با کشــورهای هدف ارتباط بگیرند و این 
فرآیند منجر به افزایش صادرات غیرنفتی شود. 
وی با بیان اینکه سال گذشته ۱۰ گروه کالایی 
در نمایشگاه بود که امروز به شش گروه کالایی 
تقلیل داده شده تا بر صادرات گروه های کالایی 
اصلی داشــته تمرکز شــود، گفت: در تلاشیم 
گروه های کالایی صادراتی  تنوع پیدا کند و به 

سمت کالاهای ارز آور و دارای...



اقتصاد2
ایران

رشــد ۱۷ درصدی صادرات 
واحدهای تولیدی و صنعتی 

مدیرکل صمت استان تهران از رشد ۱۷ درصدی 
صادرات واحدهای تولیدی و صنعتی کشــور در 
سال گذشته خبر داد و گفت: وضع تولید در کشور 
روبه بهبود است و حرکت آن با سرعت مناسبی 

پیش می رود.
محمود سیجانی در حاشــیه برگزاری نمایشگاه 
»ایران اکســپو ۲۰۲۴« و بازدید از پاویون استان 
تهران در جمع خبرنگاران، حضور شــرکت ها و 
سازمان ها در این رویداد تجاری را ارزشمند دانست 
و اظهار کرد: برپایی این نمایشگاه با هدف معرفی و 
انتقال توانمندی های صادراتی، واحدهای تولیدی 

از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
سیجانی با اشاره به اینکه عمده بازدیدکنندگان 
نمایشگاه »اکســپو« از بازرگانان، تجار و فعالان 
اقتصادی کشورهای دیگر هســتند، گفت: این 
فرصت بسیار خوبی است که پتاسیل های اقتصادی 
کشــور برای ورود به دروازه های جهانی به منصه 
ظهور گذاشته شوند. مدیرکل صمت استان تهران 
پیشــرفت دانش بنیان ها و استفاده از خلاقیت و 
نوآوری را در شرکت کنندگان این دوره از نمایشگاه 
را چشمگیر دانست و افزود: هم اکنون به واسطه 
دستاوردهای علمی شاهد این هستیم که نه تنها 
توان تولید بســیاری از کالاهای وارداتی را کسب 
کرده ایم، بلکه به نقطه ای از پیشرفت رسیده ایم 
که محصولات ما به کشورهای دیگر صادر می شود.

وی صادرات محور شدن کشور را بسیار مهم دانست 
و عنوان کرد: هم اکنون در بســیاری از کالاهای 
صنایع بومی کشور، شاهد فضای رقابتی هستیم 
و این مزیت را داریم کــه در بازارهای اقتصادی 
سایر کشورها حضور پیدا کنیم و نکته مهم و قابل 
توجه این است که دستاورد صادرات را در شرایط 

تحریمی و جنگ اقتصادی کسب کرده ایم.
سیجانی نمایشگاه »اکسپو« را محلی برای بازاریابی 
و بازارسازی دانست و بیان کرد: این رویداد موقعیت 
مناسبی برای مراودات اقتصادی در ابعاد مختلف 
تکنولوژی و مواد اولیه است که باید از آن به درستی 
بهره مند شــویم. مدیرکل صمت استان تهران، 
حضور تولیدکنندگان و شرکت های فنی مهندسی 
این استان را در »اکسپو« چشمگیر اعلام کرد و 
گفت: استان تهران به لحاظ قطعه سازی و لوازم 
خودرو، تولید و فرآوری چرم و کفش حرف برای 
گفتن دارد. وی در خصوص اولویت های صمت در 
استان تهران اظهار کرد: نوسازی صنایع و استفاده 
از دانش و تکنولوژی های فنی جدید برای رقابت در 
بازارهای جهانی، توسعه شرکت های دانش بنیان 
با توجه به استقرار نیمی از دانش بنیان های کشور 
در پایتخت و تکمیل طرح های نیمه تمام، همگی 
از اولویت های صمت محسوب می شوند. مدیرکل 
صمت استان تهران از رشد ۱۷ درصدی صادرات 
واحدهای تولیدی و صنعتی کشور در سال گذشته 
خبر داد و گفت: وضع تولید در کشور روبه بهبود 
است و حرکت آن با سرعت مناسبی پیش می رود. 

پیش بینی انعقاد ۳ تا ۵ میلیارد یورو 
قرارداد تجاری در ایران اکسپو

رئیس سازمان توسعه تجارت گفت که پیش بینی 
شده در نمایشگاه ایران اکسپو حدود ۳ تا ۵ میلیارد 
یورو قرارداد تجاری منعقد شود. مهدی ضیغمی در 
برنامه گفت وگوی ویژه خبری اظهار کرد: بیشتر از 
۲۲۰۰ تاجر برای ایران اکســپو ۲۰۲۴ وارد کشور 
شدند و هنوز حضور هیئت ها ادامه دارد. همچنین 
در دو روز اول نمایشــگاه بیش از ۵۰۰۰ جلســه 
تجاری برگزار شده است. وی با بیان اینکه بیش از 
۸۰۰ شرکت ایرانی در این نشست ها حاضر بودند 
و نشست های تجاری و اقتصادی با سایر شرکت ها 
برای افزایش صادرات در جریان است، تصریح کرد: 
تمرکز تجارت همیشه بر کشورهای منطقه، همسایه 
و اوراسیا بوده اســت. اما در این دوره بر کشورهای 
آفریقایی و شرق آسیا هم تمرکز داشتیم. این مقام 
مسئول همچنین با بیان اینکه در یک فرایند یک تا 
دو ساله این توافق ها منجر به قرارداد و ایجاد فرصت 
تجاری می شود، گفت: برآورد ما انعقاد حدود ۳ تا ۵ 
میلیارد یورو قرارداد تجاری در این دوره نمایشگاه 
است. ضیغمی با بیان اینکه تمرکز بر توسعه صادرات 
دانش بنیان ها و صادرات کالاها با ارزش افزوده بیشتر 
اســت، اظهار کرد: البته دولت صرفا تسهیل گری 
می کند تا بخش خصوصی و تجار با کشورهای هدف 
ارتباط بگیرند و این فرآیند منجر به افزایش صادرات 
غیرنفتی شــود. وی با بیان اینکه سال گذشته ۱۰ 
گروه کالایی در نمایشگاه بود که امروز به شش گروه 
کالایی تقلیل داده شــده تا بر صادرات گروه های 
کالایی اصلی داشته تمرکز شود، گفت: در تلاشیم 
گروه های کالایی صادراتی  تنوع پیدا کند و به سمت 

کالاهای ارز آور و دارای ارزش افزوده بیشتر برویم.

خبر

وزیر نیرو گفت: ۸۰ میلیون 
جایــزه برای مشــترکان 
خــوش مصــرف در نظر 
گرفتیم کــه از بین آن ها، 
بیش از ۱۰۰ خــودرو به 
مشترکانی که به در مصرف برق صرفه جویی کنند 
اهدا خواهد شد. به گزارش ایسنا، علی اکبر محرابیان 
در حاشیه بازدید از کارخانه های گروه صنعتی مپنا 
در جمع خبرنــگاران با بیان اینکه امســال دولت 
برنامه هایی را برای تشویق مشترکان خوش مصرف 
در دستور کار دارد، اظهار کرد: جوایز نقدی را برای 
مشــترکان درنظر گرفته ایم که شــامل اینترنت 

همراه، لوازم خانگی و خودرو می شود.
وی در پاسخ به سوال ایســنا، در خصوص ناترازی 
برق، گفت: در طــی عملکرد دولت ســیزدهم با 
اقدامات خوبی که صورت گرفت ۸۵۰۰ مگاوات به 
ظرفیت برق کشور اضافه شد. وزیر نیرو با اشاره به 
اقدامات صورت گرفته در حوزه مدیریت مصرف برق 
گفت: با استفاده از تجارب سال گذشته تلاش کردیم 
تا مدل مدیریت مصرف متفاوتی را ارائه دهیم؛ سال 
گذشته شعار ما این بود که مدیریت مصرف باید یک 
عمل فرهنگی و اقتصادی باشد و با همکاری مردم 

توانستیم تامین برق پایدار را داشته باشیم.
محرابیان اضافه کرد: در چارچوب مدیریت مصرف 
طرح پاداش صرفه جویی به مشترکان دادیم و امسال 
نیز پیش بینی شده تا برنامه های متنوعی را در این 
بخش داشــته باشیم تا مشــترکان در بخش های 
مختلف با حضور در این برنامه به رفع ناترازی کمک 

کنند و از پاداش صرفه جویی نیز بهره مند شوند.
وی با بیان این که مسابقات متنوعی را در همین راستا 
در نظر گرفته ایم، به عبارتی سطح دانش و آگاهی را 
افزایش خواهیم داد و با حضور در این مسابقات جوایز 
نفیسی پیش بینی شده که تعداد این جوایز به ۸۰ 
میلیون می رسد. وزیر نیرو در تشریح این جزییات 
گفت: جوایز متعددی را در نظر گرفته ایم که شامل 
جوایز خرد همچون هدیــه اینترنت و حتی خودرو 
می شود. در واقع پیش بینی کرده ایم چند صد خودرو 
به مشترکان خوش مصرف داده شود، علاوه بر این 
جوایز دیگری همچون لوازم برقی کم مصرف و لوازم 

مدیریت مصرف پیش بینی شده است.
به گفته محرابیان این طرح بــرای افراد مختلف، 
کودکان، نوجوانان و به ویژه بانوان که نقش ویژه ای 
در مدیریت مصرف دارند تعریف شــده اســت و 
امیدواریم با این برنامه بتوانیم در مدیریت مصرف 

اقدامات خوبی را انجام دهیم.
وی درباره میزان ناترازی در صنعت برق اظهار کرد: 

امســال در حوزه مدیریت مصرف برنامه جامعه ای 
را در نظر گرفته ایم و تجارب خوبــی را نیز در این 
حوزه داریــم و مهم ترین اقدام این اســت که اوج 
مصرف بخش های مختلف را از یکدیگر جدا کنیم و 
برنامه های مدیریتی را برای بخش های مختلف در 
نظر بگیریم. وزیر نیرو با بیان این که تولید در بخش 
صنعت تابع تولید انرژی است، تصریح کرد: انرژی 

مورد نیاز صنایع را با مدیریت تامین خواهیم کرد.
وی با بیان این که سال گذشــته در حوزه صنعت 
شــرایط خوبی را رقم زدیم، به طــوری که میزان 
برقی که در تابستان برای صنایع تامین شد، برای 
اولین بار در صنعت برق از میزان برق خانگی افزایش 
پیدا کرد، گفت: امســال نیز در تلاش هستیم در 
بخش صنعت شــرایطی را رقم بزنیم که برق این 
بخش تامین شود. طبق قانون قرار شده که صنایع 
نسبت به احداث نیروگاه اقدام کند. از ابتدای دولت 
سیزدهم تفاهم نامه ای را با وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در همین راستا منعقد کردیم و تاکنون نیز 

پنج واحد به بهره برداری رسیده است.
محرابیان با بیــان این که طی ماه هــای آینده نیز 
چندین واحد به بهره برداری می رسد، اظهار کرد: 
براســاس قانون این نوع صنایع باید نیروگاه  را وارد 
مدار کند و در صورت کســری برق تامین برق آنها 
در اولویــت آخر قرار می گیرد. ایــن موضوع بدین 
معناســت که اگر صاحبان صنایع انرژی بر اقدام به 
احداث نیروگاه نکنند، دچار مشــکل می شوند لذا 
لازم است هرچه سریع تر این موضوع را در اولویت 

اقدامات خود قرار دهند.
به گفته وزیر نیرو اگر یــک صنعت اقدام به احداث 
نیروگاه کند نرخ تولید برق و سود تولید آن چه بسا 

از سود تولید عادی آن صنعت بیشتر می شود و این 
بدین معناســت که صنعت برق با تقاضای فعالان 

اقتصادی مواجه شده است.
وی با بیان این که براســاس برنامه ریزی هایی که 
در نظر گرفته ایم، اگر مشــترکان مانند سال های 
قبل همکاری کنند و میــزان مصارف مازاد خود را 
کاهش دهند، صنایع نیز طبق برنامه پیش بروند، 
میزان ناتــرازی را کاهش می دهیــم، اظهار کرد: 
میزان ناترازی بســتگی به این دارد که شــرایط را 
چه طور محاسبه کنیم، اگر مدیریت مصرف داشته 
باشیم ناترازی زیادی نداریم ضمن این که کشورها 
نیروگاه ها را برای تولید اقتصادی تنظیم می کنند و 
اگر مدیریت مصرف را در نظر بگیریم میزان ناترازی 
تا حد زیادی کاهــش می یابــد و می توانیم بدون 

مشکل تابستان را پشت سر بگذاریم.
محرابیان با اشاره به سیاست وزارت نیرو برای واردات 
در سال جاری بیان کرد: سیاست ما مبادله حداکثری 
برق اســت به طوری که در زمان کمبــود برق اقدام 
به واردات و در زمان مــازاد برق اقــدام به صادرات 
برق می کنیم. وزیر نیرو با بیان این که براســاس آمار 
سال گذشــته طی ۳۶۵ روز ۸۰ درصد برق را صادر 
و ۲۰ درصد بــرق را وارد کردیــم، واردات برق برای 
زمان اوج مصرف انجام می شــود، تصریح کرد: طبق 
پیش بینی های صورت گرفته میزان واردات برق امسال 
افزایش پیدا می کند و تلاش می کنیم در تابستان از 

تمام ظرفیت برای واردات استفاده کنیم.
وی درباره وضعیت تامین اعتبار از صندوق توسعه 
ملی برای اجرای طرح های صنعت برق اظهار کرد: 
صندوق توســعه ملی مســئول تامین منابع مالی 
طرح هایی است که موجب توسعه ملی می شود. با 

توجه به این که توسعه ملی تابع تامین انرژی است 
می بایست در صنعت برق سرمایه  گذاری شود چرا 

که توسعه صنایع وابسته به این مساله است.
به گفتــه وزیر نیــرو مهم ترین وظیفــه صندوق 
توسعه ملی بر مبنای قانون و سیاست های ابلاغی 
مقام معظم رهبری تامین منابــع مالی نیروگاهی 
کشور است. ما در تعیین ســهم نقشی نداریم و هر 
نیروگاهی که مطالعات اقتصــادی را تحویل بانک 
دهد و مورد تایید واقع شود می بایست تامین مالی 

آن انجام شود.
محرابیان با اشــاره به نقش ویژه و عمده گروه مپنا 
در ساخت نیروگاه در تامین خدمات تصریح کرد: 
بهره برداری از آخرین حلقه نیروگاهی کشور امروز 
رقم خورد چرا که تمام اجزا و قطعات نیروگاهی به 
ویژه در بخش گاز و سیکل ترکیبی به طور کامل در 
داخل کشور تامین می شد و یک جزئی نقص داشتیم 
که سیستم راه اندازی ژنراتور گاز بود که آن هم امروز 
توسط مپنا تامین شد. وی اضافه کرد: با تولید این 
ژنراتور که در دو نیروگاه نصب شده، می توانیم ادعا 
کنیم کــه نیروگاه ها به طور کاملا ایرانی ســاخته 
می شوند و حتی برخی از کشورها نیز به دنبال خرید 

این تجهیز هستند.
وزیر نیرو با بیــان این که تاکنــون بیش از ۸۵۰۰ 
مگاوات به ظرفیت برق کشــور افزوده شده است، 
تصریح کرد: میزان ناترازی و میزان نیاز بیش از این 
عدد است لذا پروژه هایی را برنامه ریزی کرده ایم که 
به واسطه آنها بتوانیم تابستان را پشت سر بگذاریم. 
البته باید توجه کرد که تامین مالی پروژه ها ضرورت 
دارد و لازم اســت که صندوق توســعه ملی به این 
موضوع توجه داشته باشد، امیدواریم با تغییراتی که 
در این صنعت رخ خواهد داد منابع کشور در مسیر 

توسعه واقعی قرار بگیرد.
محرابیان با بیان این که مهم ترین نیاز امروز کشور 
رفع ناترازی انرژی اســت، تصریح کرد: ســرمایه  
گذاری در بخش انرژی به معنای ســرمایه  گذاری 
در افزایش تولید، افزایش رفاه و رفع نیازهای کشور 
اســت، امیدواریم با تغییر رویکــرد در این حوزه 

بتوانیم اقدامات گسترده ای را انجام دهیم.
به گفته وزیر نیرو در طی ســه ســال اخیــر با برنامه 
ریزی هایی که جهت رفع نیاز کشــور داشتیم، تلاش 
کردیم که با کمترین اثرات منفی ناترازی را پشت سر 
بگذاریم. در سال ۱۴۰۱، ۱۰۰ اقدام، در سال ۱۴۰۲، 
۱۴۰ اقدام و برای سال ۱۴۰۳، ۱۸۰ اقدام در این حوزه 
تعریف شده است. وی اظهار کرد: در بخش نیروگاهی 
نصف پروژه ها سنکرون شده و الباقی نیز طی سه ماه 
آینده به شــبکه سنکرون خواهد شــد ضمن این که 
اقداماتی نیز برای ارتقاء توان نیروگاه های موجود نیز 

انجام شده است.

۸۰ میلیون جایزه برای مشترکان خوش مصرف در نظر گرفته شد

۱۰۰خودرو پاداش صرفه جویی مصرف برق

گمرک ایران اعلام کرد:
واردات ۵۰۰ هزار دســتگاه 

گوشی تلفن همراه در یک ماه
گمرک ایران از واردات ۴۹۴ هزار و ۴۹۵ دستگاه 
گوشــی تلفن همراه به کشــور در فروردین ماه 
امســال خبر داد و اعلام کــرد: ارزش این تعداد 
 گوشی تلفن همراه ۱۲۲ میلیون و ۸۵۹ هزار دلار

 است.
به گزارش گمرک، در فروردین ماه ســال ۱۴۰۳ 
تعداد ۴۹۴ هزار و ۴۹۵ دستگاه گوشی تلفن همراه 
به دو شیوه تجاری و مسافری وارد کشور شده است. 
ارزش این تعداد گوشی تلفن همراه وارد شده به 
کشور در مدت یاد شده ۱۲۲ میلیون و ۸۵۹ هزار 

دلار بود.
این گزارش در خصوص واردات گوشی تلفن همراه 
به تفکیک تجاری و مسافری می افزاید: در فروردین 
ماه ســال ۱۴۰۳ تعداد ۴۶۶ هزار و ۱۹۳ دستگاه 
گوشی تلفن همراه به ارزش ۱۰۶ میلیون و ۵۵۸ 
هزار دلار به شیوه تجاری و ۲۸ هزار و ۳۰۲ دستگاه 
گوشی تلفن همراه به ارزش ۱۶ میلیون و ۳۰۱ هزار 

دلار به شیوه مسافری وارد گردید.
بر اســاس این گزارش، آمــار واردات گوشــی 
تلفن همــراه در این مدت شــامل ردیف تعرفه 
۸۵۱۷۱۳۹۰ بــه شــرح گوشــی هــای تلفن 
همراه هوشــمند و کد شــماره ۸۵۱۷۱۴۲۰ به 
 شــرح گوشــی تلفن همراه با صفحه کلید غیر

 لمسی می باشد.

ســهم ۱۸ بانک در تامین مالی 
نهضت ملی مسکن، همچنان صفر

تازه ترین آمــار از عملکرد نظــام بانکی در طرح 
نهضت ملی مســکن نشــان می دهد، همچنان 
۱۸ بانــک تــا ۳۱ فروردین ســال جــاری یک 
 ریــال هم بــه این طــرح تســهیلات پرداخت 

نکرده اند.
آمارهای جدید از عملکــرد بانک ها در خصوص 
مشــارکت در قانون جهش تولید مسکن تا پایان 
فروردین ســال ۱۴۰۳ نشــان میدهد که جمع 
تسهیلات پرداختی ۲۶ بانک دولتی و خصوصی، 
در سرفصل های "تسهیلات ساخت خودمالکی"، 
"مشارکت نهضت ملی مسکن"، "تسهیلات مسکن 
شهری"، "مسکن روستایی" ، "ودیعه مسکن" و 
"حوادث غیرمترقبه" ۱.۹۷۸.۱۱۸ میلیارد ریال 

بوده است.
عملکرد بانک ها در نهضت ملی مســکن چندان 
رضایت بخش نبوده و مانند آمارهای قبلی از بین 
۲۶ بانک، ۱۸ بانک عملکردشان در این بخش صفر 
بوده است. بانک های مسکن، سپه، ملی، تجارت، 
ملت، صادرات، صنعت و معدن و توسعه صادرات 
تنها بانک هایی بودند که در تاریخ منتهی به ۳۱ 
فروردین ماه امسال جمعاً ۶۵۷.۵۹۶ میلیارد ریال 
تسهیلات در نهضت ملی مسکن پرداخت کرده اند.
عملکرد بانک مســکن در مشارکت نهضت ملی 
مسکن در تاریخ مورد گزارش، ۵۸۱.۵۲۶ میلیارد 
ریال، بانک سپه ۱۹.۳۸۴ میلیارد ریال، بانک ملی 
۱۳.۸۷۸ میلیارد ریال، تجارت، ۱۱.۸۹۸ میلیارد 
ریال، ملت ۲۸.۶۲۵ میلیــارد ریال، صادرات ۱۵ 
میلیارد ریال، صنعت و معدن ۷۵۰ میلیارد ریال 
و توســعه صادرات ایــران ۱.۵۲۰ میلیارد ریال 

بوده است.
عملکرد بانک هــای اقتصاد نوین، ایــران زمین، 
گردگشری،موسسه ملل، کارآفرین، شهر، سینا، 
سامان، پست ایران، پاســارگاد، پارسیان، آینده، 
رفاه کارگران، توســعه تعاون، دی، کشــاورزی، 
خاورمیانه و ســرمایه در مشــارکت نهضت ملی 
 مسکن به روایت تازه ترین آمار بانک مرکزی صفر 

بوده است.
جمع تسهیلات مسکن شــهری پرداخت شده 
توسط ۲۶ بانک ۱.۰۹۸.۹۷۰ میلیارد ریال بوده 
است. البته در این مورد هم ۵ بانک عملکردشان 
صفر بوده است. در حوزه مسکن روستایی هم تنها ۹ 
بانک نسبت به پرداخت تسهیلات به متقاضیان این 
بخش اقدام کرده اند؛ مجموع تسهیلات پرداختی 
در مسکن روستایی توســط بانک ها ۳۸۹.۵۱۳ 

میلیارد ریال بوده است.
برهمین اساس نیز بانک مسکن ۵۲.۷۷۲ میلیارد 
ریال، پست بانک ۷.۵۲۳ میلیارد ریال، بانک سپه 
۴۸.۸۳۸ میلیارد ریال،بانک رفاه کارگران ۳۳.۱۹۳ 
میلیارد ریال، بانک ملــی ۴۶.۱۶۳ میلیارد ریال، 
بانک تجارت ۶۵.۷۴۵ میلیــارد ریال، بانک ملت 
۶۲.۳۴۰ میلیارد ریال، بانــک صادرات ۵۵.۱۹۵ 
میلیارد ریال و بانک کشاورزی ۱۸.۷۴۴ میلیارد 
ریال تسهیلات مسکن روستایی را پرداخت کرده 
اند. مجموع تســهیلات ودیعه مسکن پرداختی 
توسط بانک ها تا پایان فروردین ماه سال جاری نیز 
۳۲۸.۹۹۳ میلیارد ریال بوده است؛ در این بخش 

هم عملکرد تعدادی از بانک ها صفر بوده است.
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مدیرعامل شرکت توانیر امکان تبادل برق با روسیه 
تا ۱۰۰۰ مگاوات عنوان کــرد و گفت: امکان ۳ برابر 
شدن صادرات برق به پاکســتان را داریم. مصطفی 
رجبی مشــهدی درباره برنامه ایران بــرای افزایش 
صادرات برق به پاکستان اظهار داشت: ظرفیت خط 
انتقالی که اخیرا با حضور روسای جمهور دو کشور به 
بهره برداری رســید امکان توسعه صادرات به کشور 
پاکستان را به بیش از ۳ برابر وضعیت فعلی فراهم کرد.

وی افزود: بناست شــهرک های صنعتی در کشور 
همسایه که نیازمند برق هستند، توسعه پیدا کند، 
به محض فعال شدن؛ امکان افزایش صادرات به این 
کشور فراهم می شود، این پروژه ظرف ۵ تا ۶ ماه آینده 
به نتیجه خواهد رسید، اکنون به لحاظ شبکه هیچ 
مشــکلی وجود ندارد ولی مصارف و تقاضاهای این 

کشور باید فعال شوند که صادرات انجام شود.
مدیرعامل شرکت توانیر درباره احداث نیروگاه بادی 
در کشور پاکستان توضیح داد: با توجه به اینکه چالش 
تامین برق چالش بزرگی است و سوخت هم موضوع 
اصلی است؛ توسعه تجدیدپذیرها در منطقه خیلی 
افزایش پیدا می کند، در این راستا قطعا یکی از راه ها 
توسعه ظرفیت نیروگاه های تجدیدپذیر است، ما در 
ایران برای صادرات با توسعه تجدیدپذیرها مصوبه 
جدید وزارت نیرو برای ۳۰۰ مگاوات از ظرفیت خطوط 
موجود را داریم یعنی نیاز نیست که سرمایه گذار خط 
جدیدی را احداث کند. همچنین اعلام آمادگی کردیم 
و در فراخوان و مزایده ای که بزودی برگذار می شود؛ 

ظرفیت هایی از خطوط را در اختیار بخش خصوصی 
قرار دهیم و برندگان نسبت به آغاز احداث نیروگاه 

تجدیدپذیر و توسعه صادرات اقدام می کنند.
وی دربــاره وضعیــت دریافت مطالبــات صادرات 
برق گفت: برای دریافت مطالبــات صادرات برق به 
کشورهای همسایه مشکلی نداریم و بروز هستیم. 
مطالبه صــادرات برق به عراق را نیــز طی چند روز 
گذشــته دریافت کردیــم. نقل و انتقــال پول هم 

پروتکل های خاص خود را دارد و مشکلی نیست.
رجبی مشهدی درباره تبادل برق با روسیه بیان داشت: 
برای تبادل برق با روسیه دو راه و دو پیمان داریم یکی 
اگیر یعنی عبور از کشورهای آذربایجان، گرجستان و 
روسیه و دیگری از طریق آذربایجان و روسیه است 
که یک بار تست و آزمایش شــده و امکان سنکرون 
دو شبکه وجود دارد ولی از آن جهت که شبکه باید 
تقویت شود نیازمند بررسی دقیق تر است. وی ادامه 
داد: در حال حاضر شرکت مشــاور در حال بررسی 
است قرار شده که در این خصوص در سطح معاونین 
وزرا جلساتی برگذار شود و بحث های فنی پیش برود 

و امکان تبادل برق با روسیه فراهم شود.
مدیرعامل شرکت توانیر امکان تبادل برق با روسیه تا 
۱۰۰۰ مگاوات عنوان و خاطرنشان کرد: در فازهای 
اول رقم تبادل حدود ۲۰۰ تا ۳۰۰ مگاوات است. وی 
با اشاره به تبادل برق با ترکیه نیز گفت: با ترکیه تا ۶۰۰ 
مگاوات امکان تبادل برق را داریم اما در فاز اول تبادل 

۳۰۰ تا ۴۰۰ مگاوات امکان پذیر است.

سرپرست سازمان خصوصی سازی با بیان اینکه 
بزودی بســته پرتفوی ســهام عدالت به هیات 
واگذاری و هیات دولت تقدیم می شــود، گفت: 
امســال ۵ میلیون نفر ســهام عدالت دریافت 

خواهند کرد.
ابراهیــم بازیــان دربــاره آخریــن وضعیت و 
تصمیمات اختصاص سهام عالت به جاماندگان 
و همچنین پرتفوی در نظر گرفته شــده سهام 
عدالت جاماندگان اظهار داشــت: طبق قوانین 
بودجــه ســال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ قــرار بود 
بخشــی واگذاری ســهام عدالت در قالب یک 
بسته پرتفویی انجام شــود که شرط آن مصوبه 
هیات دولت برای واگذاری شرکت های بورسی 
بود که در لیســت واگــذاری قــرار دارند. وی 
ادامه داد: ســال گذشــته به دلیل برخی موانع 
قانونی تصویب بســته پیشــنهادی ســازمان 
خصوصی به هیات دوات درباره واگذاری سهام 
 پرتفویی برای ســهام عدالت جامانــدگان به

 انجام نرسید.
سرپرست ســازمان خصوصی ســازی افزود: 
ضوابط واگذاری در آخرین جلسه شورای عالی 
اجرای سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی 
با حضور رییس جمهور تصویب شد و به دنبال 
این هستیم که به زودی بسته ای ناظر به پرتفوی 
شرکت های بورسی ارایه و تصویب کنیم که این 
بسته پرتفویی می تواند نزدیک به ۵ میلیون نفر 

از جاماندگان سهام عدالت را پوشش دهد. بازیان 
درباره افراد واجد شرایط دریافت سهام عدالت 
گفت: این جمعیت ۵ میلیون نفری افراد تحت 
پوشش بهزیستی و کمیته امداد هستند و البته 
بخشی از ایثارگران هم مشمول دریافت سهام 

عدالت می شوند.
وی با بیان اینکه بســته پرتفوی سهام عدالت 
جامانــدگان را در اولین فرصــت تقدیم هیات 
واگــذاری و بلافاصله بــه هیات وزیــران ارائه 
می کنیم، اظهار داشــت: ضمــن تکمیل پروژه 
ناتمام سهام عدالت جاماندگان، همزمان موضوع 
مدیریت ســهام عدالت را هم دنبال می کنیم، 
باید توجه داشت که امسال سال جهش تولید با 
مشارکت مردم است و سیاست وزارت اقتصاد و 
سازمان خصوصی سازی مردمی سازی اقتصاد 

است. 
معتقدیم که مردمی ســازی مقدم بر خصوصی 
ســازی بوده و ســهام عدالت در خــط مقدم 
واگذاری هــا قــرار دارد، از این رو نــه تنها بر 
واگذاری مالکیت ســهام عدالــت تاکید داریم 
بلکه مدیریت این ســهام را در قالب شــرکت 
تعاونــی اســتانی دنبال می کنیم. سرپرســت 
ســازمان خصوصی ســازی تاکیــد کــرد: 
امســال ارائه ســهام عدالت به جاماندگان به 
 نتیجــه می رســد و این پــروژه هــم تکمیل 

خواهد شد.

وزیر اقتصاد از مذاکرات با بانک توسعه اسلامی برای تامین 
مالی سه طرح جدید بهداشتی درمانی و دانش بنیان ایران 
توسط این بانک خبر داد. احسان خاندوزی وزیر اقتصاد 
با اشاره به پیشنهاد ایران برای تاسیس پنجره ترجیحی 
تسهیلات بانک توسعه اسلامی در چهل و نهمین مجمع 
عمومی این بانک گفت: ۱۱ پروژه مهم ایران از ســوی 
بانک توسعه اسلامی تامین مالی شــده و برای افزوده 
شــدن ۳ پروژه مهم ایران در حوزه بهداشت و درمان و 
دانش بنیان به این فهرست مذاکره می کنیم. وی افزود: 
امسال پنجاهمین سالگرد تاسیس بانک توسعه اسلامی 

به عنوان بزرگترین نهاد مالی کشور های مسلمان است.
وزیر اقتصــاد ادامه داد: ۵۷ کشــور مســلمان عضو از 

تســهیلاتی که این بانک برای پروژه های زیرساختی 
انرژی آموزش بهداشت و سلامت تزریق می کند استفاده 
می کنند، ما هم در ایران به عنوان یکی از سه سهامدار 
بزرگ که از ابتدا نقش آفرین بودیم در پنجاهمین سالگرد 
مجمع عمومی بانک در ریاض شرکت فعالانه داشتیم. 
خاندوزی گفت: در این اجــلاس هم بخش خصوصی 
کشور مشارکت وسیعی داشت، هم نمایندگان بخش های 
دولتی، وزارت اقتصاد و سایر وزارتخانه های ذیربط در این 

دوره حضور فعال دارند.
وی تاکید کرد: تنها نهادی که علــی رغم تحریم های 
ظالمانه آمریکا همچنــان در تامین مالــی پروژه ها از 
اعتبارات بین المللی به طرح های عمرانی کشور کمک 

می کند، بانک توسعه اسلامی است. وزیر اقتصاد یادآور 
شد: ما امروز ۱۱ طرح مهم در استان های مختلف داریم 
که تامین مالی آنها به صورت ارزی توسط بانک توسعه 
اسلامی انجام می شــود.  خاندوزی گفت: در سال های 
۹۷ تا ۱۴۰۰ مشکلاتی در نظام بازپرداخت ایران وجود 
داشت که موجب توقف عمرانی جمهوری اسلامی ایران 
شده بود؛ دولت ســیزدهم با اهتمام جدی این موانع و 
مشکلات را برطرف کرد و مجدداً شاهد این هستیم که 
تزریق به پروژه های ایران از سوی بانک توسعه اسلامی 
آغاز شده اســت. وی اظهار کرد: در مجمع سالانه بانک 
توسعه اســلامی غیر از اینکه صورت های مالی بانک به 
تصویب می رسد، خط مشی ســال آینده بانک توسعه 

اسلامی نیز توسط وزرای قتصاد عضو تعیین می شود. وزیر 
اقتصاد با اشاره به پیشنهاد ایران که در این نشست مطرح 
خواهد شد، گفت: یک پیشنهاد مهم پنجره تامین مالی 
ترجیحی است که با نرخ های ترجیحی و حمایتی بتواند 
از طرح ها در کشور هایی که نیاز به پروژه های حمایتی 
دارند اســتفاده کند. جمهوری اسلامی ایران پیشنهاد 
خود را برای تاسیس این پنجره تامین مالی ترجیحی 
ارائه داده است و امیدواریم مصوب شود. خاندوزی افزود: 
یکی از نکاتی که در دستور کار مذاکرات ما با بانک توسعه 
اسلامی است؛ اضافه کردن سه پروژه مهم حوزه بهداشتی 
درمانی و دانش بنیان کشور به ۱۱ پروژه ای است که قبلًا 

تامین مالی آنها توسط بانک توسعه اسلامی انجام شد.

تخصیصسهامعدالتبه۵میلیوننفرازجاماندگانصادراتبرقبهپاکستان۳برابرمیشود

مذاکرهبابانکتوسعهاسلامیبرایتامینمالی۳طرحجدید

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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حذف فضای دلالی در اقتصاد دیجیتال 
مهدی غیبی، کارشناس فناوری

به نظرم نگاه سنتی به سرمایه گذاری در کشورمان ایران یکی از مشکلات جدی است. همچنین به علت 
وجود فضای دلالی در کشور، سرمایه ها به سمت تولید و راه اندازی کسب وکارها نمی رود. چراکه به نتیجه 
رسیدن در این کسب و کارها به زمان زیادی نیاز دارد. ضروری است این نگاه تغییر پیدا کند و نیاز اصلاح 

نگاه و رویه افزایش حمایت ها از کسب و کارهای اینترنتی است.
همان طور که می دانید برای مدت طولانی تنها راه رفع نیازهای زندگی، مراجعه به کســب و کارهای 
سنتی و خرید از آنان بوده است. با پیشرفت تکنولوژی و ورود آن به زندگی مردم، تحول بزرگی در عادات 

انسان ها ایجاد شد. یکی از این تغییرات، شیوه خرید و رفع مایحتاج زندگی بود.
در عرصه اقتصاد دیجیتال در سال جهش تولید باید تولید و توســعه صادرات نرم افزاری در کشور در 
اولویت اصلی قرار گیرد. اکنون فناوری اطلاعات این بستر را فراهم کرد تا از این فرصت به نحو احسن 

استفاده کنیم تا گام های مثبتی در جهش تولید و صادرات نرم افزار برداریم. 
فناوری اطلاعات یک موضوع میان بخشی است و در هیچ جای دنیا مشاهده نمی شود که نرم افزار جدید 
تولید نکرده باشد، لذا محیطی مناسب برای خلق ثروت و ارزش است و پیشرفت در این عرصه نیاز به 
زیرساخت دارد که فناوری اطلاعات در این عرصه خدماتی را ارائه می دهد و صنعت روبه رشدی است.

حوزه فناوری اطلاعات می تواند به رشــد تولید ناخالص ملی کشــور کمک کند. اقتصاد دیجیتال در 
محورهای هوشمندســازی، صرفه جویی در انرژی و حتی توسعه گردشــگری با معرفی محصولات و 
جاذبه های گردشگری به دیگر شهروندان دیگر کشورها می تواند نقش مهمی در رشد تولید ناخالص 

ملی داشته باشد.

رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی گفت: هم اکنون 
کمبودی در عرضه برنج و شکر نداریم و تنها در حوزه 
قیمت باید نظارت دقیق در بازار صورت بگیرد. رضا 
کنگری گفت: هم اکنون کمبودی در عرضه اقلام 
اساسی همچون برنج و شکر نداریم و تنها در حوزه 

قیمت باید نظارت دقیق در بازار صورت بگیرد.
او با بیان اینکه شــکر بالاتر از نرخ مصوب عرضه 
می شــود، افــزود: بنابــر مصوبــه وزارت جهاد 
کشاورزی نرخ هرکیلو شکر برای مصرف کننده 
نهایــی بایــد ۲۸ هزارتومان باشــد، درحالیکه 
قیمت هایی که در ســال جدید اعــلام کردند، 
مباشران اعلام آمادگی نکردند. کنگری ادامه داد: 
براساس نرخ جدید هر کیلو شکر با نرخ ۲۵ هزار و 

۵۰۰ تومان در اختیار مباشران و ۲۶ هزار و ۸۰۰ 
تومان بــه اتحادیه می دهند، امــا بدلیل افزایش 
حقوق و دستمزد و هزینه های حمل عرضه شکر با 
نرخ ۲۸ هزارتومان به مصرف کننده نهایی صرفه 

اقتصادی ندارد.
رئیــس اتحادیه بنکــداران مواد غذایــی افزود: 
بررسی ها نشان می دهد که قیمت هرکیلو شکر 
به ۴۰ هزارتومان رسیده است. گفتنی است اگر 
کالا با نرخ مصوب در اختیــار اصناف قرار بگیرد 
و آنها با قیمت آزاد در اختیار مصرف کننده قرار 
دهند، گرانفروشی کردند. اما وقتی اصناف هرکیلو 
شکر را با نرخ ۳۶ هزار و ۷۰۰ تومان خریداری و به 
مصرف کننده ۴۰ هزارتومان عرضه می کنند، این 

گران فروشی نیست. به گفته او، تازمانیکه عرضه 
و تقاضا با یکدیگر همخوانی نداشته باشد، قیمت 
کالا با نوســاناتی در بازار روبروســت، درحالیکه 
با ایجاد تعادل میان عرضه و تقاضــا، بازار ثبات 
دارد. کنگــری از ثبات بازار حبوبــات خبر داد و 
گفت: هم اکنــون حبوبات طبــق روال در حال 
توزیع اســت و مشــکلی نداریم. رئیس اتحادیه 
بنکداران مواد غذایی گفت: بار ها اعلام کرده ایم که 
سامانه ها همچون سامانه بازارگاه، سامانه جامع 
تجارت عامل اصلی گرانفروشــی و نابه سامانی 
بازار هستند چراکه بدلیل آنکه ۲ دفتره کالا ثبت 
 می شــود، تنها واردکننده منتفع  و توزیع کننده 

متضرر می شود.

معاون وزیر کار از طراحی چند سناریو مختلف برای 
مسکن کارگران خبر داد و گفت: چند سناریو را طراحی 
کرده ایم و برخی از این سناریوها، تعاونی  محور،  برخی 
کارفرما محــور و برخی دیگر روی رفــع موانع پیش 
روی کارگران و کارفرمایان است. به گزارش تسنیم، 
"مسکن" یکی از مهمترین مشکلات کارگران است. 
چرا که با افزایش و نوسانات قیمت مسکن در بازار، توان 
کارگران برای تهیه آن دشوار شده است. آمارها حکایت 
از این دارد که نزدیک به ۷۰درصد درآمد کارگران صرف 

اجاره بها و  تأمین مسکن می شود.
قیمت سرســام آور مســکن و به تبع آن اجاره بهای 
سنگین عملاً بیش از نصف حقوق کارگران را می بلعد و 
حال در شرایطی که حتی کارگران برای پرداخت اجاره 
در تنگناهای مالی هستند، دیگر توانی مالی برای خرید 

خانه حتی به شرط دریافت وام هم ندارند.
به واســطه افزایش شــکاف میان مزد و معیشت در 
سال های گذشته، نمایندگان کارگری، تقاضای ترمیم 
مزد را برای جبران هزینه های تورم و حل مشکل روزمره 
کارگران به شورا فرستاده بودند اما آذر ماه سال 1۴۰۲ 
جلسه شــورای عالی کار با حضور شرکای اجتماعی 
تشکیل و مقرر شد قرارگاه مسکن کارگری تشکیل 

شود و به امورات مسکن کارگران رسیدگی شود.
دی ماه 1۴۰۲ بــود که آیت اســدی, عضو کارگری 
شورایعالی کار با بیان اینکه تاکنون هیچ اقدامی برای 

کارگران در راستای قرارگاه مسکن نشده است گفت: با 
دستمزد فعلی کارگران توان پرداخت اجاره خانه ندارند 

چه برسد به خرید خانه.
عضو کارگری شورایعالی کار با بیان اینکه ماده ۴1 قانون 
کار مشخص کرده اســت که فرآیند تعیین دستمزد 
کارگران به چه صورت اســت گفت: دولت باید قانون 
را اجرا و مجلس نظارت بر اجرا داشته باشد, متأسفانه 
قسمت نظارتی مجلس کمرنگ است. مجلس در قانون 
خدمات کشوری مصوب کرده است که حقوق کارکنان 
دولت بر اساس نرخ تورم افزایش یابد,اما این مصوبه اجرا 
نمی شود. امسال انتظارمان این است که مجلس نظارت 
کند و دولت هم اجازه دهد گروه کارگری و کارفرمایی 
به صورت مســتقل مذاکرات مزدی را داشته باشند. 
ً در اسفند ماه 1۴۰۲ هنگام بحث و  این موضوع مجددا

بررسی در تعیین مزد 1۴۰۳ مطرح شد.
در جلسه ۲۷اســفند ماه 1۴۰۳, به پیشنهاد وزیر کار 
در راستای توجه به اختصاص بخش قابل ملاحظه ای 
از سبد هزینه کارگران به مسکن، قرار شد یک کمیته 
سه نفره با حضور نماینده کارگران، کارفرمایان و وزیر 
کار تشکیل شود و از اول سال آینده مسکن کارگران 
را پیگیری کنند. صولت مرتضوی گفت: باید به بحث 
مسکن توجه ویژه داشته باشیم، بارها پیشنهاد دادم 
یک شورایی تشکیل شود و نماینده ای از سه شریک 

اجتماعی در آن عضو باشد.

آیت اسدی، نماینده کارگران در شورای عالی کار در 
همان جلسه در واکنش به اظهارات وزیر گفت: تصویب 
کارگروه مسکن کارگری هم مثل مزد منطقه ای برای 
انحراف افکار است؛ زیرا ۶ ماه قبل آن را تصویب کردیم 
و وزیر کار قول داد همهٔ امکانات وزارتخانه برای مسکن 
کارگری در اختیار قرار گیرد، اما کاری از پیش نرفت و 

دوباره می خواهند مصوبهٔ قبلی را تصویب کنند .
حالا محمد چکشیان, معاون وزیرکار خبر از ساخت ۶۰ 
هزار مسکن کارگری داده است. وی از ساخت حدود 
۶۰هزار واحد مسکن کارگری خبر داد و گفت: وزیر کار 
چند ماه قبل دستور تشکیل قرارگاه مسکن کارگری را 
صادر کردند که با حضور سازمان های تابعه وزارتخانه و 
دستگاه های مختلف و تشکل های کارگری و کارفرمایی 
شــکل گرفت ولی ما تمرکز کردیم روی اینکه چند 
سناریو را طراحی کنیم و برخی از این سناریوها،تعاونی  
محور،  برخی کارفرما محــور و برخی دیگر روی رفع 

موانع پیش روی کارگران و کارفرمایان است.
چکشیان با بیان اینکه تلاش وزارت کار این است که 
در چند ماه آینده رویکرد جدید و بسته های اختصاصی 
و رویکرد جدیدی در مسکن کارگری داشته باشیم، 
اظهار کرد: این رویکردها در ماه های آینده اعلام خواهد 
شد.جلساتی با تشکل ها برگزار شده و درحال رفع موانع 
هستیم و امیدواریم اقدامات خوب و متفاوت از گذشته 

رخ بدهد.

شورای جهانی ســفر و گردشــگری از رشد ۲1 
درصدی صنعت گردشگری ایران در سال ۲۰۲۳ 
خبــر داد و اعلام کرد: گردشــگران ترکیه ای در 
جایگاه دوم ورود به ایران پــس از عراقی ها قرار 
دارند. شورای جهانی ســفر و گردشگری از رشد 
۲۳.۲ درصدی سهم صنعت گردشگری در تولید 
ناخالص داخلی جهان در ســال ۲۰۲۳ خبر داده 
است. این صنعت ۹.1 درصد از کل تولید ناخالص 
داخلی جهان در سال ۲۰۲۳ را به خود اختصاص 
داده است. ارزش این صنعت در سال ۲۰۲۳ به ۹.۹ 

تریلیون دلار افزایش یافته است.
در ســال میلادی گذشــته ۳۳۰ میلیون نفر در 
صنعت گردشگری دنیا مشغول فعالیت بوده اند 
که این رقم نسبت به ســال قبل از آن رشد ۵.۵ 
درصدی داشته است. ســهم صنعت گردشگری 
از کل اشتغال دنیا در ســال ۲۰۲۳ بالغ بر 1۰.۴ 

درصد بوده است.
بر اســاس این گزارش، صنعت گردشگری ایران 
در حالی که پس از فروکش کــردن همه گیری 
کرونا طی سال ۲۰۲1 رشد ۴۰ درصدی و در سال 
۲۰۲۲ رشــد ۳۹ درصدی را تجربه کرده بود در 
سال ۲۰۲۳ نیز با رشد ۲1 درصدی مواجه شده 
است. این در حالی اســت که طی سال ۲۰۲۰ با 

شیوع کرونا، صنعت گردشگری ایران با افت ۴۵ 
درصدی ســهم خود در تولیــد ناخالص داخلی 

مواجه شده بود.
بر اســاس جدیدترین آمار شورای جهانی سفر و 
گردشگری، سهم صنعت گردشگری از کل اقتصاد 
ایران در ســال ۲۰۲۳ نیز به ۴.۷ درصد افزایش 
یافته است. در سال پیش از آن سهم این صنعت 
از کل اقتصاد ایران ۴.۶ درصد گزارش شده بود. 
به همین ترتیب ارزش این صنعت در ایران طی 
سال گذشته به ۷۴۰ هزار میلیارد تومان افزایش 

یافته است.
اشــتغالزایی صنعت گردشــگری ایران در سال 
۲۰۲۳ با رشد 1۰.۳ درصدی نسبت به سال قبل 
از آن مواجه شده است. تعداد افراد شاغل در این 
صنعت 1.۶ میلیون نفر بوده است. سهم صنعت 
گردشگری در کل اشتغال کشور طی سال ۲۰۲۳ 

بالغ بر ۶.۶ درصد بوده است.
شورای جهانی سفر و گردشگری پیش بینی کرده 
است در سال ۲۰۲۴ نیز صنعت گردشگری ایران 
رشــد 1۲.1 درصدی را تجربه کند و ارزش این 

صنعت به ۸۳۰ هزار میلیارد تومان برسد.
آمارها نشــان می دهد علاوه بر رونق گردشگری 
خارجی در ایــران،   صنعت گردشــگری داخلی 

نیز رشــد خوبی در سال ۲۰۲۳ داشــته است. 
گردشــگران خارجی ۷۰ هزار میلیارد تومان در 
ایران طی سال ۲۰۲۳ هزینه کرده اند که این رقم 
نسبت به سال قبل از آن ۸۳.۶ درصد رشد داشته 
است. گردشگران داخلی ایران در سال ۲۰۲۳ نیز 
بالغ بر ۴۹۳ هزار میلیــارد تومان هزینه کرده اند 
که این رقم نسبت به سال قبل از آن با رشد 1۸.۷ 

درصدی مواجه شده است.
بر اساس این گزارش از کل سفرهای گردشگری 
در ایران طی سال میلادی گذشته ۹۷.۷ درصد 
با هدف تفریح انجام شده و ۲.۳ درصد سفرها نیز 

تجاری بوده است.
از کل گردشــگران خارجی که طی سال ۲۰۲۳ 
وارد ایران شده اند ۳۷ درصد عراقی بوده اند. عراقی 
ها رتبه اول در این زمینه را داشته اند. پس از عراق، 
 گردشــگران ترکیه ای مقام دوم را از نظر میزان 
بازدید از ایران در سال ۲۰۲۳ داشته اند. 11 درصد 
از کل گردشگران خارجی ورودی به ایران طی این 
سال ترکیه ای بوده اند. وورد گردشگران ترکیه ای 
به ایران در این سال نسبت به سال قبل بیش از دو 
برابر شده است. گردشگران جمهوری آذربایجان 
با ۷ درصد، پاکستان با ۶ درصد، و لبنان با ۳ درصد 

به ترتیب در رتبه های بعدی قرار داشته اند.

دمحمدرضا رمضان، رئیس اتحادیه صنف فروشندگان 
دســتگاه های صوتی و تصویری و تلفن همراه و لوازم 
جانبی تهــران گفت: در حال حاضــر رکود دامن گیر 
بسیاری از بازارها و اصناف شده و همین مورد بر روی 
تولید و همچنین سیستم توزیع اثرات نامطلوبی دارد. به 
نظر می رسد یکی از بهترین تصمیم ها در این خصوص، 
ایجاد تسهیلات مناســب خرید از سوی بانک ها برای 
صنف های مختلف و به خصوص لوازم خانگی و موبایل 

است تا کمی از این رکود کاسته شود.
در بخــش لــوازم صوتــی و تصویــری، تلویزیون و 
سیســتم های تقویت صوتی آن قرار دارند که اهمیت 
ویژه ای در صنعت لوازم خانگی دارند. تلویزیون از همان 
ابتدای اختراع، وســیله ای جادویی و ســرگرم کننده 
محسوب می شــد و حالا پس از گذشت سال ها هنوز 
نقش ارزشــمند خود را برای انسان ها ایفا می کند. در 
ایران بســیاری از شــرکت های داخلی اقدام به تولید 
تلویزیون می کنند و محصــولات برخی از آنها فاصله 
زیادی با تکنولوژی روز دنیا ندارد. رئیس اتحادیه صنف 
فروشندگان دســتگاه های صوتی و تصویری و تلفن 
همراه و لوازم جانبی تهــران در گفت وگویی به بیان 

مسائل مرتبط با این صنف پرداخت.
محمدرضا رمضان ابتدا با توضیح در خصوص وضعیت 
فعلی این بازار گفت: بســیاری از بازارهــا به صورت 
زنجیروار به نوعی به هم متصل هســتند. بنابراین اگر 
مشــکلی برای صنفی به وجود آید دیگر اصناف نیز با 
آن روبه رو خواهند شد. متاسفانه در حال حاضر رکود 
دامن گیر بسیاری از بازارها و اصناف شده و همین مورد 
بر روی تولید و همچنین سیستم توزیع اثرات نامطلوبی 
دارد. به نظر می رسد یکی از بهترین تصمیم ها در این 
خصوص، ایجاد تسهیلات مناسب خرید از سوی بانک ها 
برای صنف های مختلــف و به خصوص لوازم خانگی و 

موبایل است تا کمی از این رکود کاسته شود.
وی در همین خصوص ادامه داد: گاهی دیده می شود 
فردی از یک تلفن همراه معیوب که سمتی از آن را با 

چسب و سمت دیگر را با کش بسته استفاده می کند 
که این برای کشور ما زیبنده نیست. مشخص است این 
اتفاق محصول کاهش قدرت خرید مصرف کننده است. 
البته نیاز است کالایی مانند موبایل هم از لحاظ قیمت 

و هم از لحاظ فرهنگی مدیریت مناسبی داشته باشد.
رئیس اتحادیه صنف فروشندگان دستگاه های صوتی 
و تصویری و تلفن همراه و لــوازم جانبی تهران با اعلام 
اینکه ماهانه یک میلیون و ۲۰۰ تا یک میلیون و ۵۰۰ هزار 
دستگاه گوشی موبایل وارد کشور می شود، در خصوص 
فروش انــواع کالا و به خصوص لوازم خانگی در ســراها 
و شهرهای فروشگاهی که شــکل فعالیت آنها موجب 
اعتراض بازار و شبکه های توزیع بسیاری از کالاها شده 
است گفت: متاسفانه سراها و شهرهای فروشگاهی شرایط 
لازم برای عرضه کالا را ندارند. حتی آنها تخصص مناسب 
برای فروش را هم ندارند. گفته می شود با افتتاح هر سرا یا 
شهرفروشگاهی، تعدادی شغل ایجاد می شود. اما متاسفانه 
دو برابر همین تعداد ایجاد شغل، فروشنده های زیادی در 
سیستم توزیع بازار شغل خود را از دست می دهند، چرا 
که این قبیل فروشگاه ها با فعالیت ضد تجارت خود باعث 

کسادی و بی رونقی بازارها می شوند.
رمضان ادامه داد: مهم ترین موضوعی که در خصوص 
فعالیت سراها و شــهرهای فروشگاهی محل اختلاف 
نیز شده این اســت که متاســفانه بانک ها وقتی باید 
تســهیلات خود را وارد چرخه تولید کرده یا به دست 
مصرف کننده برسانند، به سمت بنگاه داری رفته و با 
ورود به مقوله فروش از طریق همین سراها، مقدمات 
ضربه به تولیدکننده و خریدار را ایجاد کرده اند. بنابراین 
رقابت بین سراها و شهرهای فروشگاهی و بازار عادلانه 
نیست. در همین ارتباط تبلیغات بسیار گسترده از سوی 
صدا و سیما و شهرداری ها برای این قبیل فروشگاه ها را 
شاهد هستیم که این کار نیز ناعادلانه بودن این رقابت 
را تشدید می کند. عجیب اینکه تبلیغات و شعارهای 
این فروشگاه ها واقعی نیســت و فقط برای اغوا کردن 
خریدار انجام می شود. وی تصریح کرد: با این شرایط هر 

روز اصناف ضعیف تر شده و در آینده نزدیک اگر همین 
وضعیت ادامه داشته باشد دیگر فعالیت برای بسیاری از 
فروشندگان بازار توجیه اقتصادی نداشته و باید به فکر 
تغییر شغل باشند. به همین دلیل بارها عنوان کردیم در 
فعالیت این فروشگاه ها که بدون تحقیق و برنامه آغاز 

شده باید تجدید نظر انجام شود.

تغییری که درخرید تلویزیون ایجاد شد
رئیس اتحادیه صنف فروشندگان دستگاه های صوتی و 
تصویری و تلفن همراه و لوازم جانبی تهران در خصوص 
آخرین وضعیت بازار فــروش تلویزیــون نیز گفت: 
تلویزیون کالایی ضروری برای هر خانواده ای است. آمار 
دقیقی در خصوص تولید یا واردات قانونی آن نداریم اما 
با توجه به رصد بازار، معتقد هستیم سلیقه مردم برای 
استفاده از تلویزیون عوض شده است. در طول دو سال 
گذشته مردم و مصرف کننده، علاقه بیشتری به خرید 
تلویزیون با سایز و اینچ های بزرگ تر از خود نشان داده 
و در نتیجه استقبال بیشتری برای خرید تلویزیون های 
بزرگ نشــان داده اند. به این ترتیب متوسط مصرف 
خریداران به ۵۵ اینچ رسیده اســت. وی با طرح این 
موضوع که افزایش قیمت تلویزیون فعلا توجیه ندارد 
گفت: خوشبختانه تنوع تولید تلویزیون در بازار زیاد 
است. قیمت این کالا سال قبل به اندازه کافی افزایش 
داشته و به نظر می رسد در حال حاضر و با شرایط فعلی 
بازار، افزایش قیمت آن توجیه و کشش کافی را ندارد. 
شــرکت های تولیدکننده لوازم خانگی پس از کسب 
مجوز سازمان حمایت از مصرف کننده و تولیدکننده، 
اقدام بــه افزایش قیمت محصولات خــود می کنند. 
متاسفانه برخی از شرکت ها با عوض کردن کد یا برخی 
علائم محصولات تولیدی خود، اقدام به افزایش قیمت 
می کنند که این کار آنها باعث بر هم خوردن تعادل بازار 
می شود. بهتر است این نوع شرکت ها به دنبال افزایش 
کیفیت محصولات خود باشند تا مصرف کننده هم میل 

و رضایت بیشتری برای خرید داشته باشد.

بخشودگی جرایم مالیاتی 
و تمدیــد مهلت ارســال 
ســه ماهه  اظهارنامــه 
دوره چهارم ســال 1۴۰۲ 
مالیــات ارزش افــزوده تا 
۲۲/۰۲/1۴۰۲ ابلاغ شــد. محمدهادی سبحانیان 
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی در بخشنامه ای 

موضوع تمدید بخشودگی جرایم مالیاتی و تمدید 
مهلت ارسال اظهارنامه سه ماهه دوره چهارم سال 
1۴۰۲ مالیات ارزش افزوده تــا ۲۲/۰۲/1۴۰۲ را 
ابلاغ کــرد. همچنین طبق این بخشــنامه مهلت 
ارسال معاملات فصلی تا ۲۶/۰۲/1۴۰۲ نیز تمدید 

شد.
در این بخشــنامه آمده اســت: پیرو نامه شــماره 
۳۷۶۶/۲۰۰ د مــورخ ۲۸/۰1/1۴۰۳، با عنایت به 
درخواستهای مکرر مؤدیان و به منظور فراهم آوردن 

تکالیف قانونی برای آنان در اولین دوره اجرای قانون 
پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان بنا به اختیار 
حاصل از زمینه اجرای صحیح ماده )1۹1( قانون 

مالیات های مستقیم مقرر می دارد؛
1- ادارات کل امــور مالیاتــی موظفنــد امــکان 
بخشــودگی صددرصد جرایم موضوع ماده )۳۷( 
قانون مالیات بر ارزش افزوده مصوب ۰۲/۰۳/1۴۰۰ 
و بند )ب( ماده )۳۶( قانون مذکور تا سقف جرایم 
متعلق به مالیات و عــوارض ابــرازی )مندرج در 

اظهارنامه مسترد شــده( مؤدیانی که تا پایان روز 
شــنبه مورخ ۲۲/۰۲/1۴۰۳ اظهارنامه مالیات بر 
ارزش افزوده مربوط به دوره مالیاتی چهارم ســال 
1۴۰۲ خــود را اصلاح و یا تکمیــل )ثبت خرید و 
فروش هایی که صورتحســاب های آنها در سامانه 
مؤدیان صادر نشده است( و به سازمان امور مالیاتی 

کشور مسترد کنند، فراهم نمایند.
۲- حســب موافقت وزیر امور اقتصــادی و دارایی 
در اجرای تبصره )۳( ماده )1۰( آئین نامه اجرایی 
موضوع تبصره )۳( ماده )1۶۹( قانون مالیات های 
مستقیم مهلت ارسال فهرســت معاملات موضوع 
ماده مذکور برای فصل زمستان سال 1۴۰۲، تا پایان 
روز چهارشنبه مورخ ۲۶/۰۲/1۴۰۳ تمدید می شود.
در همیــن زمینه طبــق آخرین اظهــارات وزیر 
ارتباطات یکی از بندهایی که ۲ سال است در قانون 
آمده، معافیت مالیاتی کســب و کارهای اینترنتی 
است؛ به گونه ای که کسب و کارهایی که از سکوهای 
خارجی به سکوهای داخلی منتقل شدند، ۲ سال 
از پرداخت مالیات معاف شــده اند؛ این قانون سال 
1۴۰۲ اجرا شــد و برای بودجه سال جاری هم در 

نظر گرفته شده است.
به گزارش ایســنا، در تعریف کلی، مالیات انتقال 
بخشی از درآمدها یا ســود فعالیت های اقتصادی 
جامعه به دولت اســت چراکــه ابــزار و امکانات 
دست یابی به درآمد و سودها را دولت فراهم ساخته 
 اســت؛ بنابراین مالیات یک نوع هزینه اجتماعی 
است که با هدف توسعه و ارتقای بخش های مختلف 
کشور و رسیدن به رفاه بیشتر اجتماعی، برای تأمین 

هزینه های عمومی استفاده می شود.
مالیات می تواند به توزیع عادلانــه منابع و کنترل 
تورم کمک کند و در نتیجه به بهبود اقتصاد کشور 
و رفاه جامعه منجر شود. بی شــک، دولت ها برای 
پوشــش هزینه های خود، نیازمند منابع درآمدی 
بوده و مالیات نیــز یکی از مهم تریــن گزینه های 

درآمدی دولت است.
بنابرایــن از آن جایــی که در هر کشــوری منابع 
درآمدی و سرمایه ای مردم شامل پرداخت مالیات 
به حکومت آن کشور می شــود؛ معافیت مالیاتی 
را می توان خروج قانونی و بــه صورت موقت از این 
پرداخت تعریف کرد که در راســتای سیاست های 

حمایتی حاکمان از مردم صورت می گیرد.
معافیت مالیاتی کسب و کارهای فعال در سکوهای 
داخلی یکی از انواع حمایت های دولت از کســب و 

کارهای داخلی اســت؛ این موضوع برای اولین بار 
اواسط پاییز سال 1۴۰1 پس از رونمایی از آیین نامه 
حمایت از کســب و کارهای اقتصاد دیجیتال، در 
لایحه بودجه ســال 1۴۰۲ مطرح شد. در آن زمان 
درباره جزئیات آن اینگونه گفته شــد در راستای 
حمایت از توســعه اقتصاد دیجیتال در کشــور و 
تشــویق کســب و کارهای اینترنتی به استفاده از 
ســکوهای داخلی تا پایان ســال 1۴۰۲ کسب  و 
کارهای حقیقی فعال در ســکوهای داخلی مورد 
تاییــد وزارت ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات که 
فاقد پرونده مالیاتی هســتند، به صــورت پلکانی 
تا ســقف مقرر در ماده 1۰۰ قانــون مالیات های 
مستقیم مشمول مالیات با نرخ صفر بوده و جرائم 
سال های قبل ناشی از عدم تسلیم اظهارنامه شامل 

بخشودگی می شود.
البته به دلیل اهمیت این موضوع بار دیگر در لایحه 
بودجه ســال 1۴۰۳ به معافیت مالیاتی اشــاره و 
بخش هایی به آن اختصاص یافته اســت. براساس 
لایحه بودجه امســال گفته شــده که در راستای 
حمایت از توســعه اقتصاد رقومــی )دیجیتال( در 
کشور و تشویق کسب  و کارهای اینترنتی به استفاده 
از ســکوهای داخلی، تا پایان ســال 1۴۰۲ درآمد 
کسب  و کارهای اشخاص حقیقی در سکو )پلتفرم(

های داخلی مورد تائید وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات که تا پایــان ســال 1۴۰1، فاقد پرونده 
مالیاتی بوده اند، مشمول نرخ صفر مالیاتی می شود.

در این راستا اخیرا عیسی زارع پور- وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعــات - در گفت و گو با یک رســانه 
درباره معافیت مالیاتی کسب  و کارهای حاضر در 
پیام رسان های داخلی اظهار کرده است که می توان 
گفت زمینه لازم بــرای فعالیت کســب و کارها و 
سکوهای داخلی بیش از گذشته فراهم شده و دولت 
در سال گذشــته آئین نامه ای را تصویب کرد که بر 
اســاس آن و در حمایت از کسب و کارهای اقتصاد 
سکوهای دیجیتال، یک بسته حمایتی تعریف کرد 
که بندهایی از آن اجرا شــده و بقیه بندها در حال 

پیگیری است.
وی افزود: یکی از بندهایی که دو ســال اســت در 
قانون آمده معافیت مالیاتی این کسب و کارهاست، 
به گونه ای که کســانی که کســب و کار خود را از 
ســکوهای خارجی به ســکوهای داخلی منتقل 
کنند، دو ســال از پرداخت مالیات معاف شدند. به 
گفته وی، این قانون در سال 1۴۰۲ اجرا شد و برای 
بودجه سال 1۴۰۳ هم در نظر گرفته شده است و  
ضمن آنکه طبق آن آئین نامه دستگاه های مختلف 

وظایفی دارند که در حال اجرای آن هستند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

مهلت بخشودگی جرایم مالیاتی تمدید شد

معافیت مالیاتی کسب و کارهای اینترنتی

کمبودی در عرضه شکر و برنج نداریم

اجرای چند سناریو از سوی دولت برای مسکن کارگران

صنعت گردشگری ایران ۲۱ درصد رشد کرد

رکود دامن گیر بسیاری از بازارها و اصناف شد
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فناوری و 
اطلاعات

با مصوبه دولت؛
سرمایه صندوق نوآوری ۱۰هزار میلیارد تومان شد

در پی اصلاح ماده )۴( اساسنامه صندوق نوآوری و شکوفایی، سرمایه این صندوق مبلغ 
یکصد هزار میلیارد )۱۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال شــد. هیأت وزیران در جلســه 
۱۴۰۲٫۸٫۲۸ به پیشــنهاد هیأت امنای صندوق نوآوری و شکوفایی و به استناد تبصره 
)۳( اصلاحی ماده )۵( قانون حمایت از شرکت ها و مؤسسات دانش بنیان و تجاری سازی 
نوآوری ها و اختراعات )مصوب ۱۴۰۱(، اساسنامه صندوق نوآوری و شکوفایی را اصلاح 
کرد. اصلاحیه ماده )۴( اساســنامه مذکور که امروز از سوی »محمد مخبر« معاون اول 
رئیس جمهور و پس از تأیید شورای نگهبان به نهاد ریاست جمهوری، وزارت علوم تحقیقات 
و فناوری و معاونت علمی فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری ابلاغ شد، تصریح 
دارد: سرمایه صندوق مبلغ یکصد هزار میلیارد )۱۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال است که 
حسب مورد از محل تبصره )۲( ماده )۵( قانون حمایت از شرکت ها و مؤسسات دانش بنیان 
و تجاری سازی نوآوری ها و اختراعات مصوب ۱۳۸۹ تبصره ماده )۳( و بند )ج( ماده )۴( 

قانون جهش تولید دانش بنیان مصوب ۱۴۰۱ تأمین و پرداخت خواهد شد.
تبصره ماده )۸( اساسنامه صندوق نوآوری و شکوفایی نیز اینگونه اصلاح شده که »دبیرخانه 
هیأت امنا در معاونت علمی فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری مستقر است 
و امور مربوط به هیأت امنا از طریق دبیرخانه انجام می شود. رئیس هیأت عامل صندوق 
دبیری هیأت امنا را بر عهده دارد و دستور جلسه، تاریخ و محل جلسات هیأت امنا توسط 
وی پیشنهاد می شود«. پیشــتر، رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی، در تیر ماه ۱۴۰۲، 
سرمایه این صندوق را ۳ هزار میلیارد عنوان کرده و گفته بود در صورت تخصیص بودجه ۳ 

هزار میلیاردی به صندوق، سرمایه آن به ۶ هزار میلیارد تومان می رسد.
»محمدصادق خیاطیان« در ادامه اعلام کرده بود »با حمایت بسیار خوب رئیس جمهور 
از شرکت های دانش بنیان که به طور خاص از طریق صندوق نوآوری و شکوفایی صورت 
گرفته، در هیأت امنای صندوق تصویب شده است که ظرف ۵ سال سرمایه صندوق به 
۱۰۰ هزار میلیارد تومان افزایش یابد«. صندوق نوآوری و شــکوفایی با هدف کمک به 
تحقق و توسعه اقتصاد دانش بنیان، تکمیل زنجیره ایده تا بازار و تجاری سازی نوآوری ها، 
دســتاوردهای پژوهشــی و اختراعات و کاربردی کردن دانش از طریق ارائه کمک ها و 
خدمات مالی و پشتیبانی به شرکت ها و مؤسسات دانش بنیان تشکیل شده است و به عنوان 
نهاد عمومی غیردولتی و دارای استقلال استخدامی و اداری و مالی و معاملاتی بر اساس 
تمهیدات و مصوبات هیأت امنا در چارچوب قوانین و مقررات مربوط، زیر نظر رئیس جمهور 

به عنوان رئیس شورای راهبری فناوری ها و تولیدات دانش بنیان فعالیت می کند.

معاون علمی رییس جمهور:
بیش از ۹۰ درصد دارایی دانــش بنیان ها دارایی های 

نامشهود است
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور گفت: بیش از ۹۰ درصد دارایی 
شرکت های دانش بنیان از جنس دارایی های نامشــهود است که نخست باید ارزیابی و 
ارزش گذاری و در ادامه تبدیل به اعتبار شوند تا شرکت ها بتوانند از این اعتبار برای گرفتن 
تسهیلات استفاده کنند. روح الله دهقانی فیروزآبادی در رویداد مالکیت فکری و توسعه 
پایدار؛ خلق آینده مشــترک با نوآوری و خلاقیت اظهار داشت: توجه جدی به موضوع 
مالکیت فکری در شرایط امروز کشور، امری مغتنم است، اگر قرار باشد بنایی تحت عنوان 
بنای اقتصاد دانش بنیان ساخته شود، بی تردید، بن سازه آن موضوع مالکیت فکری است. 
وی افزود: دارایی های فیزیکی از این جهت که مشهود بوده، قابل اندازه گیری هستند اما 

اندازه گیری ارزش، اهمیت و دستاوردهای فکر انسان، کاری به غایت دشوار است.
رییس بنیاد ملی نخبگان ادامه داد: قبل از اینکه ساختمان را بسازیم باید پی آن را ساخت. ما 
سال ها در خصوص اقتصاد دانش بنیان و توسعه شرکت های دانش بنیان کار کردیم، غافل 
از اینکه قبل از اینکه شرکت های دانش بنیان تاسیس شوند، باید نظامی ایجاد کنیم که از 
رهگذر آن بتوانیم دستاوردهای این شرکت ها را که بیشتر از جنس نامشهود است ،اندازه 
گیری و اعتبار دهی کنیم. دهقانی فیروزآبادی با بیان اینکه بیش از ۹۸ درصد ارزش بازار 
۱۰۰ شرکت بزرگ فناوری در دنیا از جنس نامشهود است، تصریح کرد: آنچه ارزش تولید 
می کند، دارایی انسانی، اختراعات، فناوری های، اقتدار و برند نام یک شرکت است. اینها 
است که به اصل تبدیل شدن علم به ثروت هویت می دهد. براساس اعلام معاونت علمی 
ریاست جمهوری، وی تصریح کرد: با توجه به اهمیت این موضوع)مالکیت فکری( باید با 

سرعت بیشتری در موضوع مالکیت فکری، ارزیابی و اعتبار دهی آن کار کنیم.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور همچنین به دیدار خود در سال 
گذشته با مدیرکل وایپو در ژنو اشاره کرد و گفت: در این دیدار توافق شد تا یک سری دوره 
های مشترک مورد تایید وایپو در ایران برگزار شود که به مجموعه های کارگزاری مدرک 
دهد تا آنها بتوانند ارزیابی مالکیت فکری را انجام دهند. اگر ارزیابی به درستی انجام نشود، 
بعداً اعتبار و ساختار آن ارزش گذاری هم از بین می رود. دهقانی فیروزآبادی خاطرنشان 
کرد: با توجه به عزم جدی که در مرکز توسعه فناورهای راهبردی و کانون مدیریت دارایی 
های فکری شاهد هستیم امیدوارم امسال چندین تجربه موفق را در این حوزه کسب کنیم.
سازمان جهانی مالکیت فکری از سال ۲۰۰۰ میلادی، ۲۶ آوریل )۶ اردیبهشت( مصادف 
با ســالروز آغاز اجرای کنوانسیون تاسیس ســازمان جهانی مالکیت فکری )۲۶ آوریل 
۱۹۷۰ میلادی( را به  عنوان روز جهانی »مالکیت فکری« انتخاب کرده است. این سازمان 
هرسال شــعاری محوری را برای این روز اعلام می کند تا توجه جامعه را به آن موضوع 
جلب کند. شعار امسال این روز، "مالکیت فکری و توسعه پایدار؛ خلق آینده مشترک با 
 IP & SDGs; Building Our Common Future With( ”نوآوری و خلاقیــت
Innovation and Creativity( اســت. روز جهانی مالکیت فکری ۲۰۲۴ فرصتی 
است برای کشف اینکه چگونه مالکیت فکری راه حل های خلاقانه و نوآورانه ای را که برای 
ساختن آینده جمعی همه ما و فایق آمدن بر چالش های چند وجهی بسیار حیاتی هستند، 
تشویق و تقویت کند. رویداد »مالکیت فکری و توسعه پایدار؛ خلق آینده مشترک با نوآوری 

و خلاقیت« به مناسبت روز جهانی مالکیت فکری، در دانشگاه علم و فرهنگ برگزار شد.

سامانه مشاوره مالکیت فکری رونمایی شد
ارائه خدمت به دانش بنیان ها در حوزه ثبت اختراع 

سامانه مشاوره آنلاین مالکیت فکری با هدف ارائه خدمات به دانش بنیان ها در حوزه ثبت 
اختراع و نشان تجاری ظهر امروز رونمایی شد. سیاوش ملکی فر در مراسم امضای توافقنامه 
صندوق نوآوری و کانون مدیریت مالکیت فکری معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری که امروز در حاشیه رویداد مالکیت فکری در دانشگاه علم و فرهنگ 
برگزار شد، گفت: یکی از خدمات صندوق ارائه خدمات توانمندسازی است که در قالب کمک 
بالاعوض و تسهیلات به شرکت های دانش بنیان اعطا می شود. معاون توسعه صندوق نوآوری 
و شکوفایی با اشاره به عدم آگاهی کامل شرکت های دانش بنیان در حوزه های مربوط به 
مالکیت فکری گفت: بسیاری از شرکت های دانش بنیان نمی دانند اساساً چه دارایی های 
فکری دارند و یا نمی دانند چطور از آن محافظت کنند و یا بعضاً با نحوه حفاظت از دارایی های 
فکری خود در خارج از کشور آشنایی ندارند و به همین خاطر تصمیم گرفتیم برای رفع 
ابهام شرکت ها در حوزه مالکیت فکری همکاری مشترکی با کانون مدیریت مالکیت فکری 
داشته باشیم. ملکی فر با اعلام اینکه صندوق در حوزه مالکیت فکری ۱۳ و ۱۴ خدمت به 
شرکت های دانش بنیان ارائه می دهد، خاطرنشان کرد: برای جلوگیری از دوباره کاری و 
تقویت منابع هماهنگی هایی را با این کانون صورت دادیم تا خدمات بهتری به شرکت ها ارائه 
شود. معاون توسعه صندوق نوآوری و شکوفایی خاطر نشان کرد: در توافق نامه ای که امروز 
با این کانون به امضا رساندیم در ۵ حوزه ثبت اختراع، نشان تجاری، ثبت پتنت، طرح صنعتی 
در خارج از کشور و … خدمات به صورت مشترک و هماهنگ ارائه می شود. در این رویداد 
همچنین از سامانه دانا )سامانه مشاوره آنلاین مالکیت فکری( رونمایی شد. دکتر میترا امین 
لو مدیر کانون مدیریت مالکیت فکری معاونت علمی در این باره گفت: این خدمات مشترک 

در قالب این سامانه که از امروز فعال خواهد شد، ارائه می شود.

اخبار

معاون توسعه صندوق نوآوری 
و شــکوفایی از طراحی بسته 
های ویژه ای در راستای تحقق 
جهش تولید با مشارکت مردم 

خبر داد.
ســیاوش ملکی فر در گفت و گو با مهر، درباره برنامه ها 
و سیاســت های راهبردی صندوق نوآوری و شکوفایی 
ریاســت جمهوری در راســتای تحقق جهش تولید با 
مشارکت مردم که شعار ســال ۱۴۰۳ نام گذاری شده 
است، توضیح داد و گفت: ما در صندوق نوآوری مثل هر 
سال که تلاش می کنیم، خدمات خود را متناسب با شعار 
سال و سیاست های کلان حاکمیت و دولت تنظیم کنیم، 
امسال نیز بسته ویژه ای را برای پاسخگویی به الزامات 

جهش تولید و شعار سال ۱۴۰۳ خواهیم داشت.
معاون توسعه صندوق نوآوری و شکوفایی افزود: امسال 
از سوی رهبری جهش تولید با مشارکت مردم نام گذاری 
شده و خوب اســت در همین ارتباط به دو نکته توجه 
کنیم، نخست اینکه شرکت های دانش بنیان بارها مورد 
تاکید ایشان بوده و این شرکت یکی از مصادیق مشارکت 
مردم در تولید به شــمار می روند چرا که ماهیتاً بخش 
خصوصی هستند و هرچقدر به جهش تولید در شرکت ها 
کمک کنیم، در واقع در راستای شعار سال حرکت و کار 

کرده ایم. چون خود شــرکت های دانش بنیان مصداق 
مشارکت مردم در اقتصاد است.

ملکی فر ضمن بیان این مطلب که هدف اصلی کشــور 
در حوزه دانش بنیان افزایش ســهم تولید دانش بنیان 
و اقتصــاد دانش بنیان از تولید ناخالص داخلی اســت، 
خاطرنشان کرد: براساس آخرین آمار سهم تولید دانش 
بنیان از تولید ناخالص داخلی به حــدود ۲ و ۷۶ صدم 
درصد از تولید ناخالص داخلی رسیده است. هدفگذاری 
دولت در برنامه هفتم توسعه اقتصادی کشور رساندن این 
عدد به ۷ درصد است؛ بنابراین باید تلاش کنیم با جهش 
تولید و ساز و کارهایی که داریم از ۲ و به ۷۶ صدم درصد 

به سهم ۷ درصدی از GDP  برسد.
وی با اشاره به اینکه عمده ابزارهای ما در صندوق نوآوری 
جنبه مالی دارد و در ۴ گروه تسهیلات، ضمانت، سرمایه 
گذاری و توانمندســازی به دانش بنیان ها خدمات ارائه 
می دهیم، تصریح کرد: امسال بسته هایی را در دو بخش 
شــعار ســال یعنی جهش تولید و همچنین مشارکت 
مردم تدوین کرده ایم و امیدواریــم بتوانیم برنامه های 
مفصلی را در ایــن حوزه عملیاتی کنیم. این بســته ها 
عمدتاً تسهیلات، ســرمایه گذاری و خدمات بلاعوض 
توانمندســازی اســت که هم به صورت مســتقیم به 
شرکت های دانش بنیان و هم به افزایش مشارکت مردم 

در تولید دانش بنیان کمک خواهد کرد.
معاون توسعه صندوق نوآوری و شکوفایی با اشاره به پخش 
برنامه تلویزیونی شکوفا و موفقیت در جذب سرمایه مردمی 

در راستای تولید دانش بنیان ها گفت: سال گذشته با پخش 
برنامه تلویزیونی شکوفا، حدود ۲۳۰ میلیارد تومان منابع 
مردمی به شرکت های دانش بنیان تزریق شد و امسال این 
برنامه در قالب تأمین مالی جمعی پررنگ تر و با یک جهش 

نسبت به سال گذشته اجرایی خواهد شد.
ملکی فر شاخص و برنامه اصلی صندوق نوآوری و شکوفایی 
را افزایش سهم تولید دانش بنیان از اقتصاد کشور دانست و 
گفت: برای افزایش این سهم هم باید به رشد کمی و هم رشد 
کیفی دانش بنیان ها توجه کرد و در همین رابطه برنامه ای 
را برای زایش شرکت های دانش بنیان خواهیم داشت که 

به زودی رونمایی می شود. بخشی از این برنامه ها نسخه 
بهبود یافته و تکامل یافته برنامه های قبلی و بخشی دیگر 

برنامه های جدید خواهد بود.
وی در پایان رشد تولید دانش بنیان ها با ابزارهای مالی 
مثل تسهیلات سرمایه در گردش را از دیگر برنامه های 
اولویت دار صنــدوق عنوان کرد و افــزود: به طور مثال 
شرکتی که در یکسال با برنامه رشد تولید ۱۰۰ میلیارد 
 تومان میفروخته ســال بعد به کمــک ابزارهای مالی 
مثل تسهیلات ســرمایه در گردش باید ۳۰۰ میلیارد 

تومان بفروشد.

معاون توسعه صندوق نوآوری و شکوفایی اعلام کرد:

برنامه ویژه برای زایش و رشد شرکت های دانش بنیان 
News kasbokar@gmail.com

متخصصان یک شــرکت دانش بنیان موفق به تولید 
ربات »هفت درجه آزادی« شدند که در خطوط پرُکن 
محصولات پتروشیمی و صنایع سیمان کاربرد دارد و 
می تواند به صورت خودکار، محصولات را در کیسه های 
۵۰ کیلوگرمی پرُ کرده و روی تریلر بچیند. محمدعلی 
خزایی رییس هیأت مدیره شرکت ماشین سازان البرز 
پیمان در خصوص محصولات این شرکت و کاربرد آنها 
اظهار داشت: شرکت ماشین سازان البرز پیمان در دو 
حوزه فعالیت می کند. یکی از محصولات این شــرکت 
ربات هفت درجه آزادی اســت که موفق به اخذ نشان 

دانش بنیان برای آن شدیم.
وی یادآور شــد: این ربــات نمونه خارجی مشــابهی 
ندارد و برای نخستین بار در سطح ایران و دنیا توسط 
ما ارتقا یافته اســت. ربات مذکــور در خطوط پرُکن 
محصــولات پتروشــیمی و صنایع ســیمان کاربرد 
دارد و می توانــد به صــورت خــودکار، محصولات را 

در کیســه های ۵۰ کیلوگرمی پرُ کنــد و روی تریلر 
 بچیند. این ربات قادر به پرُ کردن ۲۰ کیسه در هر بار

 عملیات است.
خزایی افزود: علاوه بر این، بالغ بر ۱۵۰ قطعه و تجهیز 
مورد استفاده در صنایع نفت، گاز و پتروشیمی را برای 
نخســتین بار در سطح کشــور طراحی و بومی سازی 
کرده ایم. به دلیل تحریم ها و شرایط اقتصادی، امکان 
واردات این قطعات وجود نداشــت. خوشبختانه تمام 
۱۵۰ قطعــه در صنایع نفت، گاز و پتروشــیمی نصب 
و راه اندازی شــده و عملکرد موفقی داشته اند. وی در 
خصوص بزرگ ترین دســتاورد ایــن مجموعه گفت: 
مهم ترین اتفاق در مجموعه ما، اعتماد به دانشجویان 
و نیــروی متخصص ایرانی بود. ما بــا حمایت و کمک 
این افراد توانستیم برای اولین بار این ربات را طراحی و 

نصب کنیم. این کار بزرگ با همت نخبگان ایرانی انجام 
شد و نهاد ریاست جمهوری نیز در زمینه دانش بنیان 

شدن به ما کمک شایانی کرد.
این فناور تصریح کرد: قیمت تجهیز این شرکت حدود 
۱۵ میلیارد تومان برآورد شده است، در حالی که نمونه 
خارجی آن ۹۰ میلیارد تومان قیمت دارد. محصول ما 
خدمات پس از فروش و پشتیبانی دارد که شرکت های 

خارجی ارائه نمی دهند.
خزایی همچنین گفــت: در صورت بروز اشــکال در 
عملکرد ربات به راحتی از خط خارج شده و به صورت 
دستی به فعالیت خود ادامه می دهد تا مشکل رفع شود. 
این در حالی اســت که درباره محصولات شرکت های 
خارجی تا زمانی که قطعات از خارج از کشــور برسد، 
مدت زیادی زمان می برد. ایــن محصول تا حدودی از 

ارزبری نیز جلوگیری کرده اســت. وی درمورد میزان 
اشــتغال زایی مستقیم و غیرمســتقیم این مجموعه 
هم گفت: در این شرکت به طور مستقیم برای ۲۰ نفر 
شغل ایجاد شده اســت و حدود ۶۰ نفر نیز به صورت 

غیرمستقیم با ما همکاری می کنند.
این فعال حــوزه علم و فناوری در خصوص اســتفاده 
از حمایت های معاونت علمی ریاســت جمهوری هم 
گفت: این مجموعه در حال حاضر نیازمند حمایت های 
مالی است که در این راســتا، تقاضا داریم که بانک ها 
با ارائه تســهیلات و تســریع در فرآیند دریافت وام، 
همکاری بیشتری با ما داشته باشند. همچنین، خواهان 
حمایت در زمینه  حضور در نمایشــگاه ها، بهره مندی 
از معافیت های مالیاتی و دریافت زمین برای توســعه 
فعالیت های خود هستیم. خزایی خواستار در نظرگرفتن 
تدابیری برای جلوگیری از واردات محصولات مشــابه 

تولیدات ایرانی شد.

با وجــود آنکــه کارشناســان امنیتی، مــدام درباره 
ریســک های اســتفاده از رمزهــای یکســان برای 
حســاب های متعــدد هشــدار می دهنــد، تعــداد 
شــوکه کننده زیادی از افراد همچنان این کار را انجام 
 می دهند و بدتــر از آن، رمــز خــود را روی یک تکه 

کاغذ می نویسند!
شــرکت مدیریت کلمه عبور »بیت واردن« در آستانه 
»روز جهانــی کلمه عبــور« در دوم مــه، در گزارش 
جدیدی، به بررسی شیوه های اســتفاده از کلمه عبور 
۲۴۰۰ نفر در کشــورهای آمریکا، انگلیس، استرالیا، 
فرانســه، آلمان و ژاپن پرداخته و دریافته اســت یک 
چهارم از آنهــا، از یک کلمه عبور بــرای ۱۱ تا بیش از 

۲۰ حســاب کاربری اســتفاده می کنند.  بعلاوه، یک 
ســوم )۳۶ درصــد(، اطلاعات شــخصی مانند تاریخ 
تولد و نام همســر را برای کلمه عبور قــرار می دهند 
که می تواند به راحتی در شــبکه های اجتماعی )۶۰ 
درصد( و گروه های آنلاین )۳۰ درصد( به دســت آید. 
تقریبا نیمی از این افراد )۴۸ درصد( از یک کلمه عبور 
در پلتفرم ها یا حساب های کاربری محل کار، استفاده 
می کنند. طبق یافته های این گزارش، بسیاری از افراد 
)۱۹ درصد( در نتیجه استفاده از کلمه عبور، داده های 
 خود را از دســت داده اند یــا رخنه امنیتــی دیگری 

را تجربــه کرده اند. یــک چهارم )۲۳ درصــد(   تائید 
کرده اند که کلمات عبور آنها در گذشــته، به ســرقت 
 رفته یا به شــکلی، لو رفته اند و همزمــان، اکثر آنها به 
شــیوه های کلمه عبور خود، مطمئن هستند. تقریبا 
دو سوم )۶۰ درصد( احســاس می کنند قادرند حمله 
فیشــینگ را تشــخیص دهند و ۶۸ درصد، احساس 
می کنند آماده شناســایی و خنثی ســازی حملات 
سایبری هستند که با استفاده از هوش مصنوعی انجام 
می شوند. شرکت »بیت واردن« کشف کرد کلمات عبور 
برای حساب های خصوصی هم از نظر امنیتی، وضعیت 

بهتری ندارند. بر اســاس گزارش تکِ رادار، خبر خوب 
این است که آگاهی نسبت به اهمیت کلمات عبور قوی، 

افزایش یافته است. 
نیمــی از شــرکت کنندگان در نظرســنجی »بیت 
واردن« )۵۱ درصــد(، از یــک »پســورد منیجــر« 
در خانــه اســتفاده می کننــد و در محیــط کار، از 
نظــر امنیتی، احتیاط بیشــتری به خــرج می دهند. 
حدود ۴۵ درصــد می گویند اکنون کمتــر از کلمات 
عبور یکســان اســتفاده می کنند و ۸۰ درصد هم از 
احــراز هویــت دو مرحلــه ای بــرای حســاب های 
 شــخصی و ۶۶ درصد از آن، برای حســاب های محل 

کار استفاده می کنند.

رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی گفت: شرکت های 
دانش بنیان علاوه بر ایجاد فرصت های شغلی متعدد، 
زمینــه جهش تولیــد و تأمیــن نیازهای کشــور در 
حوزه هایی مهمــی مانند صنایع نفــت و گاز را فراهم 

کرده اند.
به گــزارش صنــدوق نــوآوری و شــکوفایی، دکتر 
محمدصــادق خیاطیــان در بازدیــد از ۵ شــرکت 
دانش بنیان مســتقر در شــهرک صنعتی هشتگرد با 
اشاره به فعالیت بیش از ۲۵۰ واحد صنعتی در شهرک 
صنعتی هشتگرد، گفت: این مجموعه، فرصت مناسبی 
برای رشد و شکوفایی واحدهای صنعتی و شرکت های 
دانش بنیان ایجاد کرده است و در حال حاضر بیش از 

۱۲ هزار نفر در شرکت های مستقر در شهرک مشغول 
فعالیت هستند.

رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی افــزود: درحال 
حاضر ۲۰ شــرکت دانش بنیان در شــهرک صنعتی 
هشتگرد مشغول فعالیت هســتند که دستاوردهای 
بسیار قابل توجهی دارند. به عنوان مثال، شرکت های 
دانش بنیان این شــهرک در راه انــدازی تصفیه خانه 
شــهرک صنعتی هشــتگرد که از مطالبــات جدی 

واحدهای صنعتی بوده است، مشارکت داشته اند.
وی تصریح کرد: یکی از شــرکت های دانش بنیان که 

در حــوزه طراحی و تولید انــواع کنتورهای دیجیتال 
پیشرفته برق فعالیت می کند، علاوه بر ایفای نقش در 
زمینه هوشمندسازی و بهینه سازی مصرف برق، ۱۱۰۰ 
فرصت شغلی مستقیم و غیرمستقیم ایجاد کرده و توان 
تولیــد ۶ میلیون کنتور در ســال را دارد و محصولات 
تولیدی خود را به کشورهای مختلفی صادر کرده است.

رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی خاطرنشان کرد: 
همچنین شــرکت دانش بنیان دیگر نیــز با طراحی 
و نصب سیســتم کنترل مهــار شــن روی ۳۵ حلقه 
چاه نفت در جنوب کشــور )طی ســال های ۲۰۱۶-

۲۰۲۴( باعث شــده اســت که بیش از ۷۲ هزار بشکه 
در روز به ظرفیت تولید نفت کشــور اضافه شــود که 
 ارزش افزوده بســیار بالایی برای کشــور بــه همراه 

داشته است.
به نقل از روابط عمومی صندوق نوآوری و شــکوفایی، 
خیاطیان تأکید کرد: شــرکت های دانش بنیان نقش 
بســیار مهمی در حوزه اشــتغال زایی و رفع نیازهای 
اساسی کشور ایفا می کنند و صندوق نوآوری و شکوفایی 
در راســتای تحقق شــعار »جهش تولید با مشارکت 
مردم«، برنامه های متعددی را برای تبدیل شرکت های 
نوپا به شرکت  های نوآور و فناور تدارک دیده است که 

بزودی اعلام خواهد شد.

هیات های تجــاری از کشــورهای قطــر و ترکیه  در 
بازدید از خانه نــوآوری و فناوری ایــران )آی هیت( 
دســتاوردهای دانش بنیــان ایرانــی را در بالاترین 
ســطح فناوری دانســتند و آمادگی این کشــورها را 
بــرای امضــای قراردادهای تجــاری با ایــران اعلام 
کردند. بازرگانــان ترکیــه ای و قطری در راســتای 
گســترش ارتباطات تجــاری و بازدیــد از تولیدات 
 ایرانــی از خانه نــوآوری و فناوری ایــران )آی هیت( 

بازدید کردند.
معاونــت علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری همزمان بــا برگزاری نمایشــگاه 
توانمندی هــای صادراتی جمهوری اســلامی ایران 
)ایــران اکســپو ۲۰۲۴(، توانمندی هــای صادراتی 
فنــاوران فعال در شــرکت های دانش بنیــان ایرانی 
 را در معــرض دیــد بازدیدکنندگان خارجــی قرار 

داده است.
این نمایشگاه بزرگ ترین رویداد تجاری در ایران است 

که به منظور ارتباط با بازارهــای بین المللی و معرفی 
توانمندی های صادراتی صنایع ایران برگزار می شود و 
رویداد فرصتی استثنایی برای تولیدکنندگان داخلی 
فراهم می کند تا محصولات خود را به تجار و بازرگانان 
بین المللی معرفی کنند و به این ترتیب، ظرفیت های 
خالی کارخانه ها را پر کرده و به سمت افزایش صادرات 

حرکت کنند.
آی هیــت نیز بــه عنــوان یک پــل ارتباطــی میان 
تولیدکنندگان ایرانی و بازرگانان خارجی میزبان بازدید 
کنندگان اســت و امکان برقــراری تعاملات تجاری و 
شبکه سازی را فراهم می کند. حدود ۷۰۰ شرکت دانش 
بنیان و فناور ایرانی در نمایشــگاه ایران اکسپو ۲۰۲۴ 
حاضر هستند و دستاوردهای خود را به بازدیدکنندگان 

خارجی ارائه می دهند.
همچنیــن طی پنــج روز برگــزاری این نمایشــگاه 
کــه از روز شــنبه در محــل دائمــی نمایشــگاه 
های بین المللی تهران آغاز شــده، شــاهد جلســات 

اختصاصــی B۲B بیــن بازدیدکننــدگان خارجی و 
شــرکت های ایرانی، گردهمایی های صنعت محور با 
بازدیدکننــدگان خارجی، تورهــای تخصصی داخل 
نمایشــگاه بــرای بازدیدکنندگان خارجــی، معرفی 
دســته محصولات منتخب ایران، معرفی محصولات 
منتخب صنایع پزشــکی، ارائه خدمات مشــاوره در 
طول برگزاری نمایشــگاه، دسترســی به نــرم افزار 
 اختصاصــی، دسترســی به مترجــم و ســایر موارد

 ارائه نیز خواهیم بود.
براســاس اعلام معاونت علمــی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهــوری، امــروز در روز دوم 
این نمایشــگاه هیأت هــای تجاری قطــر و ترکیه  به 
منظور گســترش ارتباطــات تجــاری و اقتصادی از 
آی هیــت بازدید کردند. این دو هیــات  از محصولات 
و دســتاوردهای شــرکت های ایرانــی در حوزه های 
مختلف از ۱۵گــروه کالایی از جملــه صنایع غذایی، 
کشاورزی و شیلات، صنعت، دارو، تجهیزات پزشکی، 

آزمایشــگاهی، محصــولات شــیمیایی، آرایشــی و 
بهداشتی، صنعت ساختمان و خدمات فنی مهندسی، 
 پتروشــیمی، صنایع خلاق از جمله انیمیشــن، بازی 

و… بازدید کردند.
معــاون وزیر صنایــع قطر در حاشــیه ایــن بازدید 
در نشســتی دســتاوردهای دانش بنیــان ایرانــی 
را در بالاترین ســطح فناوری دانســت و آمادگی این 
 کشــور را برای امضای قراردادهای تجــاری با ایران 

اعلام کرد.
رییس اتاق بازرگانی ترکیه هــم در بازدید از آی هیت 
شــگفت زدگی خود را از کیفیت محصــولات ایرانی 
بیان کرد و افــزود: در حال حاضر کشــور ما در حال 
انجــام فعالیت هایــی در زمینــه تولیــد محصولات 
دفاعی اســت ولی ایران ایــن مراحل را بــه بهترین 
شکل ممکن به اتمام رســانده است. وی اظهار داشت: 
 دوســت داریم با ایــران در تمــام زمینه هــا تجارت  

داشته باشیم.

ربات صنعتی ایرانی تولید شد

آمار تکان دهنده از قربانیان رمزهای تکراری

نقش آفرینی دانش بنیان ها در زمینه جهش تولید 

دستاوردهای دانش بنیان ایرانی در بالاترین سطح فناوری است
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کار و
کارآفرینی 

»مســافر مرا مي دزدد«؛ 
اين جمله بــراي همه ما 
آشناســت زماني كه بين 
چند راننده تاكسي بر سر 
يك مســافر اختــاف به 
وجود مي آيد. بيكاري، فراغــت از تحصيل و پيدا 
نكردن شغلي متناســب با داشته ها ذهن بسياري 
را به سمت مسافركشــي مي برد. اين دلايل باعث 
شده است در هر مسير و خياباني تعداد ماشين هاي 
مسافركش از خود مســافران هم بيشــتر باشد. 
رقابتي كه براي پيدا كردن يك مســافر ميان اين 
ماشــين ها به وجود مي آيد گاهي به درگيري بين 
آنها مي انجامد. اين موضوع در شــهرهايي كه آمار 
بيكاري بسياري دارند مشهود تر است. البته برخي 
هم نه مسافركش هســتند و نه مجوز قانوني آن را 
دارند بلكه از ماشيني كه در اختيار دارند به عنوان 
وســيله اي براي درآمدزايي اســتفاده مي كنند و 
باعث مزاحمت براي مسافركشــان و تاكسيرانان 
مي شوند. اين مســافربران كه تعدادشان هم كم 
نيســت، بي توجه به كســاني كه تنها شغل شان 
مسافركشی است، گوي رقابت را از آنها ربوده اند و 

بازار درآمدي آنها را به نحوي خراب كرده اند. 
يك راننده تاكسي مي گويد: مسافركشي هم يك 
شغل است و بايد امنيت شغلي خود را داشته باشد. 
كساني كه در آژانس هاي تاكسيراني عضو هستند 
يا ماشين آنها عامت و نماد قانوني براي اين كار را 
دارد، وقت و عمر خود را صرف اين كار كرده اند اما 
متاسفانه برخي كساني كه با ماشين شخصي به اين 
كار مبادرت مي كنند هم باعث كم شــدن درآمد 
اين رانندگان شــده اند و هم به نوعي مانعي براي 
پيشرفت اين شغل و داشتن چهره اجتماعي خوب 

آن ايجاد كرده اند. 
اين راننده مي گويد: مسافركشــي هم يك شغل 
اســت با مجوزهاي قانوني خود، حضور بسياري از 
افرادي كه غيرمســتقيم و بدون هيچ گونه مدرك 
قانوني مبادرت به اين كار مي كنند و تعداد بسيار 
آنها جايگاه اين شغل را از بين برده و آرامش بازار آن 

را به هم ريخته به طوري كه هر كسي با داشتن يك 
وسيله نقليه، مسافركشي براي درآمدزايي را حق 
خود مي داند با اينكه اين فرد ممكن است كارمند يا 
در جايي مشغول به كار باشد. وي ادامه مي دهد: آيا 
وقت آن نرسيده كه مسافركشي هم به عنوان يك 
شغل تعريف شود و صاحب حقوق خاص خود باشد 

و ديگر افراد فاقد مجوز به آن اقدام نكنند؟ 
اين راننده در جواب اين ســوال »كسب وكار« كه 
آيا رنگ هاي زرد و ســبز تاكســي و ساير نمادهاي 
آن كه در حال حاضر گوياي تمايز اين ماشين ها با 
ماشين هاي شخصي است كمك بخش مساله نبوده، 
مي گويد: بسياري از رانندگان تاكسي شايد ميلي به 
اينكه ماشين شان به رنگ ديگري تغيير كند نداشته 
باشــند، به همين دليل اين رنگ ها فراگير نيست و 
بسياري از تاكســيرانان براي ماشين هايشان از اين 
رنگ استفاده نمي كنند از طرفي خيلي از مسافران 
از همين نمادها سوءاســتفاده مي كنند و كسي هم 
قادر به شناسايي آنها نيست. مساله ديگر اين است 
كه تشخيص اينكه آنها در حال مسافركشي هستند 
يا نه دشوار است و اين كار عما از نظر قانوني كاري 
ممكن نيست. مگر اينكه خود مسافران و مردم پيگير 
اين قضيه شوند و خود را موظف به مسافرت با كساني 
بدانند كه تاكسيران و مسافركش هستند نه مسافربر 

غيرقانوني. 
البته آنچه كه شــايد موجب گرايش خيلي ها به اين 
شغل شده رانندگي اســت. خيلي ها تصور مي كنند 
چون مهارت هاي رانندگي را دارند همين كافي است 
كه مسافركش باشــند در حالي كه مسافركشي هم 
قوانين و مقررات خاص خود را دارد و آن تنها منحصر 
به داشتن مهارت رانندگي نيست. احترام به مسافر 
و توجه به زمان و شــان و حقوق او، دقت در امنيت و 
آرامش مســافر، رعايت نرخ قانوني كرايه متناسب با 
مسير و مســافت ها كه قوانين مسافر كشي است، از 

چشم همين افراد سوءاستفاده گر پوشيده است. 
مسعود مهاجر، كارشناس حمل و نقل در اين مورد 
به »كسب و كار « مي گويد: متاسفانه با اينكه مسافر 
كشي به اين شــيوه در قانون راهنمايي و رانندگي 

ممنوع است هيچ گونه نظارت قانوني و رسيدگي 
به وضع آشفته مسافر كشي وجود ندارد. افرادي كه 
ماشين شــخصي دارند حتي به اندازه تاكسيرانان 
ديگر مســافر حمل مي كنند. آنها آزادانه در كنار 
تاكسي ها به انتظار مسافران مي ايستند و با وجودي 
كه هم پليس و هم نيروي انتظامــي از وجود آنها 
باخبر است هيچ كاري براي جريمه آنها نمي كند. 

اين كارشــناس مي گويد: عدم نظارت هاي قانوني 
و طولاني در اين مورد باعث شده كه كار اين افراد 
عادي شده و از نظر فرهنگي ميان همه جا بيفتند. 
اگر دولت تنها چند مورد از اين ماشين ها را جريمه 

كند شايد ما شاهد اين موضوع در كشور نباشيم. 
وي اين موضوع كه امــكان كنترل اين افراد وجود 
ندارد را به شــدت رد مي كنــد و مي گويد: كاما 
مشخص است و مي توان كسي را كه خانواده خود 
را سوار كرده از آن كه مسافر سوار مي كند تشخيص 
داد. اين ماشــين ها جلوي هر كسي ترمز مي كنند 
و در مكان هاي عمومي حضــور دارند و همه هم از 
حضور آنها باخبر هســتند، بنابراين اين موضوعي 
نيست كه بشود گفت از چشم ديگران پوشيده است 

و كنترل آن ممكن نيست. 
مســعود مهاجر مي گويــد: در همه كشــورهاي 

پيشــرفته و حتي متوســط هــم قانون بــا اين 
مسافركشــي هاي غيرقانوني برخورد می كند اما 
در كشــور ما نه تنها اقدامي صــورت نگرفته بلكه 
مشكل آفريني اجتماعي و اقتصادي آنها هم براي 
مردم و هم براي تاكســيرانان روز به روز بيشــتر 

مي شود. 
وي در ادامه توضيــح مي دهد: شــايد مهم ترين 
موضوعي كه باعث شــده خيلي ها به شــهرهاي 
بزرگ مهاجرت كند هم همين باشــد كه با وجود 
عدم قانوني براي منع مسافركشي هاي بدون مجوز، 
اين مهاجران خيالشــان راحت است كه اگر در آن 

شهر هيچ شغلي پيدا نكردند حداقل اين است كه 
مسافركشي مي كنند. 

احترام به قوانين و ضوابط شغلي براي هر جامعه اي 
تضمين كننده امنيت و درآمد و موقعيت آن شغل 
اســت. مسافركشــي به صورت غيرقانوني امنيت 
تاكسيرانان و آنها كه به صورت قانوني وارد اين شغل 
شده اند را از بين برده است. آيا زمان آن نرسيده كه 
به فكر جمع آوري انبوه مزاحمان و دردسرســازان 
اين شغل باشيم تا هر كس در قالب مسافركش به 
خود اجازه سوءاستفاده مالي، اجتماعي و فرهنگي 

از شغل ما را ندهد؟ 

»كسبوكار«ازبازارانبوهمسافركشيگزارشميدهد

آشفته بازار مسافرکشي

چهارمين جشــنواره هنر 
دســت بافته هاي ميــل و 
قاب در راستاي حمايت 
از ميراث ملــي و اقتصاد 
مقاومتي 22 تا 25 آذرماه 

در دانشگاه الزهرا برگزار شد. 
اين جشــنواره با محورهاي توجه بــه هنر بافت 
به عنوان صنايع دستي و ميراث ملي، سبك زندگي 
ايراني و اســامي، زمينه ايجاد اشتغال و كمك به 
اقتصاد خانواده، اقتصاد مقاومتي و ارزش نهادن به 

توليد ملي و نوآوري مدرن در ارائه مد برگزار شد. 
اين جشنواره با استقبال كارمندان، دانشجويان و 
ديگر بازديدكنندگان در دانشگاه الزهرا همراه شد. 
به مناسبت برگزاري اين جشنواره گفتگويي با دكتر 
فاطمه رضازاده، دبير جشنواره و عضو هيات علمي 
دانشكده روان شناسي و علوم تربيتي دانشگاه الزهرا 
داشتيم. دكتر رضا زاده با اشاره به كيفيت برتر كار 
بافندگان داخلي خواستار حمايت از آنان و ايجاد 

رشته آموزش بافت در سطح دانشگاه شد. 
 رضــازاده دربــاره چگونگــي شــكل گيري ايده 
برگــزاري ايــن جشــنواره گفــت: ســال 91 
نخستين جشــنواره هنرهاي بافتني در دانشگاه 
الزهرا برگزار شــد كه ســال هاي بعد يعني 92، 
 93 و امســال نيز اين جشــنواره به طــور مرتب

 برگزار شده است. 
وي دربــاره انگيزه برگــزاري اين نمايشــگاه به 
»كسب وكار« گفت: انگيزه من شخص مادرم بود 
كه از زماني كه يادم مي آيد، بافتني مي بافت و در 
حال حاضر كه 78 سال ســن دارد نيز همچنان به 
اين هنر مشغول اســت و آن را برطرف كننده آلام 
روحي و تسكيني براي تنهايي ها و مشكات زندگي 
مي داند. درنتيجه اين انگيزه اي براي گردهم آوردن 
دوستاني شــد كه به اين هنر اشــتغال دارند و با 
دست هاي هنرمند خود كالاهايي باكيفيت و زيبا 

توليد مي كنند. 
اين استاد دانشگاه در ادامه گفت: سال اول برگزاري 
اين جشنواره توانستيم حدود 12 نفر را با خودمان 
همراه كنيم كه خودم و مادرم در نخستين جشنواره 
به عنوان غرفــه دار فعال بوديم. ســال دوم تعداد 
غرفه ها به 60 عدد رسيد و سال سوم 120 غرفه در 

نمايشگاه فعاليت كردند. 
وي درباره كيفيت كار داخلــي گفت: وقتي لباس 
بافتني چيني را خريداري و حــدود چند وقت از 
آن اســتفاده مي كنيم، از شست وشوي اين بافت 
مي ترسيم چراكه با نخستين شست وشو ديگر قابل 
استفاده نيســت و بايد دور انداخته شود درحالي 
كه بافت هايي مربوط به20 سال پيش را مشاهده 

مي كنيم كه كار دست بانوان هنرمند ما بوده و هنوز 
قابل استفاده هستند. 

وي ادامــه داد: ســال 91 همزمان بــا برگزاري 
نخستين جشنواره و با توجه به نامگذاري آن سال 
از طرف مقــام معظم رهبري به نام ســال اقتصاد 
مقاومتي همراه با كسب وكار ايراني، به فكر افتاديم 
كه با برگزاري اين نمايشــگاه قدمي در همراهي با 
اين موضوع برداريم. با توجه به اســتقبال به عمل 
آمده از اين جشنواره، برگزاري اين نمايشگاه طي 
سال هاي بعدي در برنامه قرار گرفت كه مكان آن 
در محوطه دانشگاه پيش بيني شده بود. امسال با 
توجه به ايام سوگواري و نيز سرماي هوا، از برگزاري 
جشنواره منصرف شده بوديم ولي خوشبختانه با 
افتتاح مسجد دانشــگاه الزهرا )س( و استفاده از 
پتانســيل اين مكان براي برگزاري اين نمايشگاه، 
تصميم خود را عوض كرديم و اين نمايشــگاه در 

حال برگزاري است. 
دكتر رضــازاده درباره مشــكات برگــزاري اين 
جشنواره گفت: متاســفانه به دليل كمبود وقت و 
عدم هماهنگي هاي لازم امســال نتوانستيم اين 
جشــنواره را همراه با همايش كه در ســال 92 و 
 93 شــيوه كار ما بــود، آنگونه كه مي خواســتيم

 برگزار كنيم.
 ايشــان در ادامه به همايش ســال گذشته اشاره 
كردند و با اعام شــركت 20 مقالــه برتر در اين 
همايش گفتند آثار و پژوهش هايي در زمينه اثرات 
هنر دستباف بر ســامت رواني و درمان استرس، 
افسردگي و اضطراب از طرف گروه روان شناسي و 
نيز مقالاتي در زمينه برند سازي و صادرات از طرف 
گروه مديريت بازرگاني به دبيرخانه همايش ارسال 

شد كه در همايش سال قبل ارائه شد. 
دبير اين جشــنواره ادامه داد: با توجه به كارهاي 
پژوهشــي و مقالات ارائه شــده و نيز پتانســيل 
موجود در ايــن كار و بــا همكاري و مشــاركت 
دوســتان اين ايده مطرح شــد كه آمــوزش اين 
 هنر در دانشــگاه و به عنوان يك رشــته آموزشي 

پيگيري شود. 
وي در پاسخ به ســوال » كسب وكار« درباره اينكه 
آموزش اين رشته در دانشگاه به كجا رسيده است، 
گفت: ارائه يك رشته دانشگاهي يا هر برنامه جديد 
آموزشــي بايد با ارائه طرح به گــروه مربوط و در 
مراحل بعدي به دانشكده مربوطه و دانشگاه باشد، 
اين طرح آموزشي در دانشگاه الزهرا پيگيري شد 
و متاســفانه با اقبال چنداني همراه نبــود، با اين 
وجود خانم پاشــايي، مدرس اين رشــته آموزش 
اين هنر را در دانشــگاه فني و حرفــه اي پيگيري 
كرد و دفترچــه ابتدايي براي اين رشــته تدوين 

شــده اســت ولي به طور رســمي اين طرح هنوز 
به ســرانجام مناسب نرسيده اســت و متاسفانه با 
 بعضي بدبيني ها به جهــت ناآگاهي در اين زمينه

 مواجه هستيم. 
دكتر رضازاده با انتقاد از خودمحوري در بعضي افراد 
گفت: جاي تاســف دارد كه افرادي كه مي توانند 
به پيشــبرد اين هدف كمك كنند، با ما همكاري 
نمي كنند و تنها به دنبال منفعت شخصي هستند 
درحالي كه هدف مــا از برگزاري اين نمايشــگاه 
آشنايي غرفه    داران با شركت هاي صاحب برند براي 
تعامل بيشــتر اين دو بخش با يكديگر است. وي 
همچنين به همايشــي كه روز سه شنبه در همين 

راستا برگزار شد، اشاره كرد. 

تحول در شيوه هاي سنتي با تكنيك ها و 
روش هاي جديد

در همين راستا با راحله پاشــايي، مدرس و مربي 
اين حوزه در صداوسيما و دانشگاه الزهرا گفتگويي 
داشتيم. اين مدرس بافتني كه 51 سال سن دارد 
و از ســن 8 ســالگي به فراگيري اين هنر مشغول 
بوده، به » كسب وكار «گفت: اكثر غرفه داران اين 
مجموعه از شاگردان من هستند و كارشان در حد 

صادرات است. 
وي با اشاره به شيوه هاي سنتي بافندگي در ايران 
ادامه داد: مــا با تكنيك ها و روش های آموزشــي 
جديد سعي در به روزرساني اين رشته كرده ايم كه 
خوشبختانه تا حدود زيادي موفق بوديم. پاشايي 

با بيان اين مطلب كه بخشي از نيروي انساني فعال 
در اين حوزه زنان بدسرپرســت و بي سرپرســت 
 هســتند، حمايت بيشتر ســازمان هاي مرتبط را 

خواستار شد. 

گلايه از بيمه نشدن بافندگان
منصوره ياوري 44 ساله يكي از غرفه داران حاضر 
در اين نمايشــگاه كه از 15 ســالگي به اين هنر 
پرداخته اســت نيز در گفتگو با » كسب وكار«، با 
اشاره به اينكه صاحب آموزشــگاه است و توانسته 
براي 8نفر اشــتغال ايجاد كند، گفــت: بافندگان 
حرفه اي مــا از هنرجويان ســابق مــا و در فصل 
كار خوشــبختانه به صــورت تمام وقت مشــغول 

 هســتند. وي نيز از عدم بيمه فعالان اين رشــته 
گايه كرد. 

ياوري دليل ايــن موضوع را عدم انســجام و ارائه 
تعريف دقيــق از اين هنــر در ســازمان آموزش 
فنــي و حرفــه اي دانســت و خواهــان حمايت 
 مسئولان اين ســازمان و آموزش و پرورش از اين

 حرفه شدند. 
برگزاري اين نمايشــگاه كه از 22 تــا 25 آذرماه 
پيش بيني شــده بود، امروز به پايان مي رســد و 
به نظــر مي رســد مســئولان برگــزاري ايــن 
جشــنواره با اطاع رساني مناســب تر و تبليغات 
 بيشــتر مي تواننــد اســتقبال از اين جشــنواره

 را افزايش دهند. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

ارتقاي هنر بافت با روش های جدید
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کشاورزي

پرداخــت ماليــات امري 
پذیرفتــه شــده و قابــل 
قبول  اســت. هــر واحد 
تجــاري موظــف اســت 
بخشــي از درآمدهــاي 
خود را به دولت بپردازد. ماليات در واقع بخشــي 
از ســود فعاليت هاي اقتصادي اســت كه نصيب 
 دولت مي شــود. دربــاره كشــتارگاه های مرغ به 
دليل شــرایط خاصي كــه توليد مرغ در كشــور 
ما دارد موضوع ماليات اندكي مشكل ســاز شــده 
اســت. ماليات هاي بي حســاب و كتابي كه بدون 
درنظر گرفتن شــرایط فروش و بــازار مرغ براي 
آنهــا وضع مي شــود گاهــي منجر بــه تعطيلي 
یا تغيير كاربري آنها مي شــود. كشــتارگاه ها در 
هنگام خرید مرغ باید به صورت نقدي هزینه ها را 
حساب كنند در حالي كه پس از كشتار مجبورند 
مرغ هاي خود را بــه صورت مدت دار بفروشــند. 
علاوه بر ایــن قيمت فروش مرغ نــرخ ثابتي دارد 
و گاهي پایين تــر از هزینه هاي كلي اســت. اكثر 
كشــتارگاه هاي كشــور معتقدنــد ماليات هایي 
كه براي آنها تعيين مي شــود عادلانه نيســت و 
 در شــرایط فعلي قيمت مرغ، موجــب زیان این 

مراكز مي شود. 

قيمت مرغ جوابگوي هزينه ها نيست
نجمه احمدي از مسئولان كشــتارگاه كردان در 
گفتگو با »كســب وكار« گفت: همــه از ما ماليات 
مي خواهنــد. حتي آمــوزش و پــرورش نيز در 
شــركت ما حق ماليات دارد! وي درباره نقدینگي 
كشــتارگاه ها گفت: به طور كلي كشــتارگاه ها به 
دو صورت عمــل مي كنند. برخــي از این واحدها 
مرغ ها را از مرغداري خریداري مي كنند و پس از 
بسته بندي، خودشــان محصولاتشان را به فروش 
مي رسانند. برخي واحدها نيز صرفا خدماتي هستند 
و براي مرغداري ها و دیگر دامداران كار كشــتار را 
انجام مي دهند. متاسفانه بسياري از كشتارگاه ها به 
دليل مشكلات مالي كه یكي از آنها ماليات بر ارزش 

افزوده است، یا تعطيل شدند یا از حالت توليدي به 
حالت خدماتي درآمدند و ایــن به معناي بيكاري 
تعداد زیادي از كارگران در شرایط سخت اقتصادي 
فعلي اســت. وي در ادامه گفت: متاسفانه ما علاوه 
برپرداخت ماليات هاي رسمي كه براساس ميزان 
درآمد سالانه و عملكرد ماســت، باید هزینه هاي 
دیگري را نيز به نام هاي مختلفي بپردازیم. به طور 
مثال بر اســاس قانون به ازای كشتار هر مرغ باید 
5تومان به عنوان حق نظارت دامپزشكي و سهمي 
را به محيط زیست و حتي ســهمي را به آموزش و 
پرورش نيز بپردازیم. همين هزینه ها گاهي ماليات 
بر ارزش افزوده را تا 12درصد بالا مي برد. همه اینها 
در حالي است كه ما اجازه نداریم مرغ ها را به قيمت 
تمام شــده خودمان بفروشيم. به طور مثال اگر هر 
كيلو مرغ 3500 تومان براي ما تمام شود، ما اجازه 
نداریم به این قيمت بفروشيم. بلكه باید به قيمتي 
كه تعزیرات اعلام مي كند، بفروشــيم و این یعني 

ضرردهي یك واحد توليدي. 

بازار به دليل توليد زياد اشباع شده است
محسن مهاجرت، مدیرعامل كشتارگاه شيرازمرغ 
نيز در گفتگو با »كســب وكار« مهم ترین چالش 
كشــتارگاه ها را مشــكلات نقدینگي و ضرردهي 
عنوان كرد و گفت: بخشــي از این مشــكلات به 
بازار مــرغ برمي گردد. وقتي در حــال حاضر بازار 
به دليل توليد زیاد اشــباع شــده اســت، مسلما 
قيمت ها پایين مي آید. شــاید در ظاهر به ســود 
مردم و طبقات متوسط باشد اما در كنار آن منجر 
به تعطيلي و ضرردهي مرغداري ها و كشتارگاه ها 
مي شــود. زیرا این قيمت ها پایين تر از هزینه هاي 
كلي واحدهاســت. محمدرضا اجاقي از مسئولان 
كشتارگاه ميثم كه كار كشتار دام را انجام مي دهند 
به »كسب وكار« گفت: طي چند سال اخير كشتار 
دام بسيار كاهش یافته است. وي علت این مساله 
را افزایش هزینه هاي دامداري هــا براي دامداران 
دانست و افزود: علاوه بر این هزینه از نظر اقتصادي 
نيز براي آنها مقرون به صرفه نيســت كه سرمایه 

خود را طي مدت پرورش دام هــا در حالت خواب 
نگه دارند. بــه همين دليل كســي در این زمينه 
ســرمایه گذاري نمي كند. وي در ادامه گفت: اگر 
از توليــد دام در كشــور حمایت شــود، زنجيره 
 طولاني از نيروي انســاني، مشغول به كار خواهند 

شد. 

۱۲ هزار تن مرغ از مرغداران خريداري 
شده است

عليرضا ولي، مدیرعامل شركت پشــتيباني امور 
دام با بيان اینكه تاكنون حــدود 12هزار تن مرغ 
از توليدكنندگان خریداري شــده است، گفت: به 
دنبال این هســتيم كه بخشــي از مرغ خریداري 

شــده را صادر كنيم. عليرضا ولي بــا بيان اینكه 
تاكنون حدود 11 تا 12 هزارتن مرغ از مرغداران 
خریداري شده اســت، اظهارداشــت: در پي این 
اقدام، قيمت مرغ در بازار نســبتا بهبود یافته و رو 
به افزایش است اما به نظر مي رســد این اقدامات 
مقطعي راه حل مناســبي براي كنتــرل بازار مرغ 

در ایران نيســت. در حــال حاضر توليد بســيار 
بالاست وصادرات هم در شــرایط مطلوبي نيست. 
به همين دليل به نظر مي رسد باید این مشكل به 
صورت ریشه اي حل شــود. زیرا فعلا در كشور ما 
 هر فعاليتي كه به نوعي با مرغ مرتبط باشــد دچار

 نوسان است.  

»كسبوكار«مشكلاتماليواحدهايكشتارمرغرابررسيميكند
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بــاورش مشــكل اســت 
امــا دومين قطــب توليد 
انار كشــور پایانه اي براي 
صــادرات ایــن محصول 
ندارد و زميني كه سال هاي 
پيش براي ایــن منظور اختصاص داده شــده، در 
نبود ســردخانه و تجهيزات ســورت بندي و دیگر 
امكانات مورد نياز اكنون فقــط یك چهاردیواري 
متروك است. باغداران ســاوه از كمبود سردخانه 
گله دارند و درحالي كه افق پساتحریم مشتریاني را 
از خارج از مرزها براي محصول شان نوید مي دهد، 
 بــدون پایانه در حســرت صادرات یاقوت ســرخ 

باغ هاي شان مي مانند. 

حل مشــكل پايانه صادراتي در حوزه 
مسئوليت وزارت كشاورزي نيست

ابوالقاسم حسن پور، مدیركل ميوه هاي گرمسيري 
و نيمه گرمســيري وزارت جهاد كشاورزي، درباره 
ظرفيت هاي توليد انار در كشــور به »كسب وكار« 
مي گوید: ایران با توليد سالانه یك ميليون تن انار 
در سال، داراي رتبه اول توليد انار در جهان است. 
حسن پور بيان داشت: كشورهاي هند، چين، تركيه 
و آمریــكا به ترتيب رتبه هاي دوم تــا پنجم توليد 
انار در جهان را دارا هســتند. مدیركل ميوه هاي 
گرمسيري و نيمه گرمســيري وزارت جهاد بيان 
داشت: سالانه حدود یك ميليون تن انار در كشور 
توليد مي شود و برآورد ميزان توليد انار در سال 94 

بيش از یك ميليون تن است. 
وي درباره مشــكل نبود پایانه صادرات انار گفت: 
حل این مشكل به بخش هاي زیرمجموعه وزارت 
صنعت، معــدن و تجارت برمي گــردد با این حال 
وزارت جهاد كشاورزي آمادگي دارد در صورتي كه 
مسئولان تعاوني هاي باغداران ساوه طرحي براي 
راه اندازي سردخانه و تجهيزات لازم براي صادرات 
در زمين پایانه دارند، در بخش بازرگاني وزارتخانه 
آن را بررســي و در صورت تایيد براي حل مشكل 

مساعدت كند. 

رونق اقتصادي باغداران ساوه و ارزآوري 
در گرو راه اندازي پايانه صادرات

حسن شــریفي، مدیر جهاد كشــاورزي ساوه در 
این باره به »كســب وكار« گفت: قبل از تحریم ها 
ســالانه 20 هزار تن صادرات انار از این شهرستان 
به 20كشــور جهان انجام مي شــد. وي افزود: در 
دولت نهم مصوبه اي براي تاسيس پایانه صادراتي 
انار ســاوه به مبلغ 500 ميليــون تومان تصویب 
شــد كه تاكنون خبري از آن نشده است. شریفي 

با بيان اینكه امكان صــادرات بيش از 40 هزار تن 
انار از این شهرســتان وجــود دارد، گفت: این در 
حاليســت كه به دليل عدم زیرساخت هاي لازم و 
همچنين تحریم های سال گذشــته فقط 5 هزار 
تن انار از این شهرســتان صادر شــده است. مدیر 
جهاد كشاورزي ساوه با اشاره به اینكه براي ساخت 
پایانه صادراتي انار 20 هكتار زمين با پيگيري هاي 
وزارت جهاد پس از مصوبه دولت در اختيار اتحادیه 
صادركنندگان این شهرســتان قرار گرفته است، 
بيان داشت: ساخت چنين پایانه اي به اعتبار قابل 
توجهي نيازمند اســت، بنابراین در حال حاضر ما 
خواستار آن هستيم تا با تامين اعتبار، یك سردخانه 
و یك واحد سورتينگ و گریدینگ )درجه بندي( 
در این زمين تاســيس شــود. وي بيان داشت: با 
تاسيس چنين واحدي بخشي از مشكلات باغداران 
براي صادرات حل مي شود و قطعا رونق اقتصادي 
به منطقه خواهد بخشــيد، ضمن اینكه ارزآوري 
خوبي هم براي كشــور خواهد داشت. مدیر جهاد 
كشاورزي ســاوه بيان داشــت: تعاوني باغداران 
شهرستان ساوه 2 هزار عضو دارد كه اگر تسهيلات 
و حمایت نباشد، قادر به تاسيس پایانه صادراتي یا 
ساخت سردخانه براي فراهم كردن امكانات اوليه 

صادرات نخواهيم بود. 

كمبود ظرفيت سردخانه موجب فروش 
انار به دلالان مي شود

فرشاد بهشتي، مدیرعامل شركت تعاوني روستایي 
ساوه نيز در جمع خبرنگاران اعزامي به این استان، 
درباره ســردخانه نگهداري انار این منطقه، گفت: 
واحد ســردخانه اي به ظرفيت 3 هــزار تن براي 
خدمت رساني به كشاورزان ســاوه موجود است. 
وي افــزود: ظرفيت 2 هزار تني از این ســردخانه 
قابليت نگهداري انار را بالاي صفــر درجه و هزار 
تن از ظرفيــت آن قابليــت نگهــداري زیر صفر 
درجه را دارد. بهشتي با بيان اینكه این  سردخانه 
جوابگوي نگهداري انار در منطقه نيســت، گفت: 
براي پوشش دهي و نگهداري انار در سردخانه یك 

ظرفيت 10 هزار تني دیگر نيز مورد نياز است. 
مدیرعامل شــركت تعاون روستایي ســاوه بيان 
داشت: مشــكل كمبود ســردخانه باعث مي شود 
كشــاورزان محصولات را به شيوه سنتي نگهداري 
كنند یا به صورت ســردرختي با قيمــت ارزان به 
عاملان و دلالان بفروشــند. بهشتي بيان داشت: با 
توجه به تعهداتي كه نســبت به كشاورزان منطقه 
داریم، اگرچه امكان نگهداري محصولات دیگر در 
سردخانه وجود دارد، اما در این سردخانه فقط انار 
نگهداري مي شود و 3 ماه از سال انار را در سردخانه 

نگهداری مي كنيم و بقيه ســال ســردخانه تقریبا 
خاليست. وي تصریح كرد: به ازاي نگهداري هر كيلو 

انار از كشاورزان مبلغ 150 تومان اخذ مي شود. 

تكنولوژي سايز بندي و جداسازي انار در 
ايران وجود ندارد

عليرضا گوهرباري، مدیرعامــل تعاوني باغداران 

و صادركنندگان شهرســتان ســاوه نيز گفت: انار 
پس از برداشــت بایــد در 6 ســطح درجه بندي 
شــود به نحوي كه وزن 70 گرمي براي آبگيري و 
وزن 300 تــا 500 گرمي براي صــادرات انتخاب 
شــود. گوهرباري اظهار داشــت: در همين راستا 
باید در كنار ســردخانه، واحدهاي ســورتينگ و 
گریدینگ وجود داشــته باشــد تا محصــول انار 

 براساس سایز و وزن و همچنين كيفيت جداسازي 
و بسته بندي شود. 

وي بيان داشــت: درحال حاضر طبق ارزیابي هاي 
انجام شــده براي ایجــاد یك واحد ســورتينگ و 
گریدینگ انار با ظرفيت 10 هزار تن به 2 ميليارد 
تومان اعتبار نياز داریــم. گوهرباري تصریح كرد: 
انتظار مي رود بخش دولتــي از توليدكنندگان و 

صادركنندگان حمایت كرده و اعتبار مورد نياز به 
این امر را تخصيص دهد. 

وي افزود: تكنولوژي ســایز بندي و جداســازي 
انــار درحــال حاضــر در ایــران وجود نــدارد 
و آنچــه كــه هم اكنــون بــراي صــادرات 
 انــار انجــام مي شــود، براســاس روش هــاي 

سنتي است. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

انارساوهدرحسرتپايانهصادرات
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استان ها

واگذاری بیش از 9 هزار فقره 
انشعاب آب در استان مرکزی

ســید محســن موســوی: مدیــر عامــل 
شــرکت آبفا اســتان مرکزی گفت: در سال 
گذشــته  9 هزارو 176 فقره انشعاب آب به 
 متقاضیان شهری و روســتایی استان واگذار 

شده است.
حشمت اله عباســی مدیر عامل شرکت آب 
و فاضلاب اســتان مرکزی با بیــان اینکه با 
توسعه شهرها و روســتاها، واگذاری انشعاب 
آب افزایــش می یابــد، اظهار داشــت: طی 
ســال گذشــته، 9 هزار و 176 فقره انشعاب 
آب به متقاضیان جدید واگذار شــده اســت 
که از این تعــداد 4925 فقره در شــهرهای 
 اســتان و تعــداد 4251 فقره در روســتاها 

بوده است.
مدیر عامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان 
مرکزی یکي از مهمتریــن اقدامات در حوزه 
خدمات مشــترکین را  هوشــمند ســازي 
کنتور هــای آب عنوان کرد و اظهار داشــت 
: در راســتای کنتــرل ، مدیریــت و بهینه 
ســازی مصارف و همچنین مشاهده آنلاین و 
تســهیل در فرآیند قرائت کنتور و جلوگیری 
از هرگونه خطاهای مرتبط با کنترل مصارف 
، شــرکت آب و فاضلاب اســتان مرکزی با 
شناســایی دســتگاه ها و اماکن پرمصرف ، 
عملیات تجهیــز این اماکن بــه کنتور های 
هوشمند را آغاز نموده و تا کنون 1٣4کنتور 
 هوشمند در ســطح اســتان مرکزي نصب 

شده است .
عباســی ســرانه مصرف آب به ازاي هر نفر  
در اســتان را  2٠٠ لیتر در شــبانه روز اعلام 
وتاکید کــرد: مدیریــت صحیــح  مصرف 
آب در جامعــه فرهنــگ ســازي ،جلــب 
 اعتمــاد عمومي و مشــارکت همگانی مردم

 را مي طلبد.
مدیر عامل شــرکت آب و  فاضلاب اســتان 
مرکــزی افزود:99.99درصــد جمعیــت  
شــهري و 91درصد از جمعیت روستایي از 
 خدمات آب شرب پایدار در استان بهره مند 

هستند.

اجرای طرح ســفیران مدیریت 
مصرف برق در مدارس اســتان 

مرکزی

سید محسن موســوی:  مدیر روابط عمومی 
شرکت توزیع نیروی برق اســتان مرکزی از 
اجرای طرح سفیران مدیریت مصرف برق در 

مدارس استان خبر داد.
علی رضایــی گفــت :اســتفاده از ظرفیت 
اجتماعی مدارس و دانش آموزان برای اصلاح 
الگوی مصرف برق در خانواده ها راهکاری موثر 

و ارزنده است.
وی برلزوم انتقال فرهنــگ مصرف بهینه به 
دانش آموزان تأکید کرد و گفت: دانش آموزان 
سفیران مصرف بهینه برق در خانواده هستند 
که می توانند این فرهنگ را به سایر اعضا نیز 

منتقل کنند.
رضایی با تقدیر از همراهی آموزش وپرورش 
و بســیج اســتان بــرای نهادینه کــردن 
فرهنگ مصرف بهینــه برق ادامــه داد : در 
پی اجرای این طرح 24هــزار دانش آموز به 
اردوهای جهــادی در قالب طرح ســفیران 
 نــور جهت آمــوزش مدیریت مصــرف برق 

اعزام می شوند.
وی افزود: ارتقای سطح آگاهی و تغییر نگرش 
دانش آموزان در زمینه بهینه سازی مصرف 
انرژی برق و اصلاح الگوی مصرف در ســطح 
خانواده ها، آشــنایی با نحوه تولید، انتقال و 
توزیع برق و بر چســب انرژی )فواید و نحوه 
صحیح استفاده(، تشــریح مفاهیم مرتبط با 
مدیریت مصرف و تبیین رابطه آن با راهبرد ها 
و اهداف ملــی، ارائه راه کار هــای مدیریت 
مصرف با هدف کاهش تلفــات، کاهش اوج 
مصرف و بهینه سازی مصرف انرژی به دانش 
آموزان، از مهم ترین اهداف اجرای این برنامه 

است.

خبر

بهزیســتی  مدیــرکل 
مازنــدران گفت: ســال 
گذشته بیش از ٣6٠ هزار 
نفر از خدمات روانشناختی 
و مشاوره بهزیستی استان 

بهره مند شدند.
نقش روانشناسان در تمامی مراحل زندگی انسان ها 
کاملا مشهود است. بحران ها و حوادث سبب افزایش 
اختلالات روانی مختلفی مانند افسردگی، خشونت، 
اختلالات اضطرابی، اختلالات وسواســی و غیره 
در جامعه می شــود که روانشناسان با ارائه مشاوره 
تخصصی در جهت حفظ و ارتقاء ســلامت روانی 

جامعه گام های اساسی و ارزشمند برمی دارند.
دکتر فریبا بریمانی در جمع خبرنگاران ضمن تبریک 
فرا رسیدن روز »روانشناس و مشاوره« با بیان اینکه 
روانشناسان در ایجاد یک جامعه سالم از نظر جسمانی 
و روانی نقش بسزایی دارند، گفت: روانشناسان به افراد 
جامعه کمک می کنند تا بتوانند احساسات و رفتارهای 
خود را بهتــر درک کرده و آنهــا را مدیریت کنند تا 

زندگی با کیفیت تری داشته باشند.
مدیرکل بهزیستی مازندران یکی از اهداف سازمان 
بهزیستی کشــور را برنامه ریزی و تلاش در جهت 
ارتقاء ســلامت روان آحاد جامعه دانست و عنوان 
کرد: در حال حاضر 212 مرکز مشــاوره و خدمات 
روانشــناختی در سراسر اســتان در راستای ارائه 
مشاوره تخصصی در زمینه های فردی و خانوادگی، 
ازدواج، پیشــگیری از آســیب های اجتماعــی، 
تحصیلی، ارتقاء توانمندی های معنوی، اخلاقی و 

فکری و غیره به شهروندان فعالیت دارند.
بریمانی به ارائه خدمات مشــاوره حضوری اشاره و 
عنوان کرد: 166 هزار و ٣٠1 نفر در سال گذشته با 
مراجعه به مراکز مشاوره و خدمات روانشناختی از 

متخصصین امر خدمات دریافت کردند.
مدیرکل بهزیستی اســتان با بیان اینکه خدمات 
روانشــناختی و ارتقای ســلامت روان به صورت 
تلفنی نیز صورت می گیرد، افزود: طی یک ســال 
اخیر  194هزار و 56۸ نفر طی تماس با خط 14۸٠ 
»صدای مشــاور«، جهت برطرف کردن مشکلات 
روانشــناختی در زمینه های فــردی و خانودگی، 
کودک و نوجوان، تحصیلی، شغلی، مشاوره قبل از 

ازدواج، مشاوره طلاق، توانایی تصمیم گیری صحیح 
و مناسب و همچنین تقویت مهارت های زندگی و 
مهارت های بین فردی مشاوره تلفنی دریافت و از 

مزایای این خط بهره مند شدند.
این مسئول از ارائه آموزش به بیش از هشت هزار و 
٣٠٠ نفر از جوانان در آستانه ازدواج در سال گذشته 
خبر داد و اظهار کرد: بی شــک، یکی از راهکارهای 
موثر پیشگیری از جدایی و طلاق زوجین، آموزش 
پیش از ازدواج است که به ارتقای توانمندی فردی 
در انتخاب همسر مناسب و تشکیل خانواده موفق 
کمک می کند که این افراد جهــت تقویت و ثبات 
خانواده در کارگاه ها و جلســات آموزشی پیش از 

ازدواج شرکت کردند.
وی اعلام کرد: ســال گذشــته، 14 هزار و99 زوج 
مازندرانی جهت افزایش اســتحکام روابط زوجین 
در کلاس های آموزشــی و مشــاوره حین ازدواج 

شرکت کرده اند.
مدیرکل بهزیســتی مازنــدران ارتقای ســلامت 
و توانمندســازی روانشــناختی زوجیــن، افزایش 
رضایتمندی زندگی زناشویی و تحکیم بنیان خانواده 
را از جمله اهداف برنامه های پیشــگیرانه و ارتقایی 
سازمان بهزیستی در حوزه خانواده برشمرد و گفت: 
در این راســتا در سالی که گذشــت 15هزار و 411 
نفر از آموزش زندگی خانــواده و 44 هزار و 99 نفر از 

آموزش های مهارت های زندگی بهره مند شدند.
وی انتخاب همسر و ازدواج را هم از بعد اجتماعی 
و هم از بعد فردی برای افــراد جامعه، مرحله مهم 
و حساسی دانســت و ادامه داد: 96۸٠ نفر در سال 
گذشته از مراکز مشاوره سراسر استان جهت ازدواج 
و انتخاب همسر خدمات مشاوره ای دریافت کرده اند. 
چرا که انتخاب درست و مناسب هم فرد را به آرامش 
می رساند و هم جامعه را از بحران مسائل اجتماعی 
آسیب زا مانند طلاق و پیامدهای آن حفظ می کند.

مدیرکل بهزیســتی مازندران به مشاوره طلاق در 
مراکز بهزیســتی نیز اشــاره کرد و افزود: در سال 
گذشــته تعــداد، 46  هــزار و ٣61زوج در مراکز 
مشاوره، خدمات مشاوره ای دریافت کردند و از این 
تعداد پرونده بیش از 2٣ درصد منجر به سازش شده 
اســت که عمده ترین دلایل طلاق عدم مسئولیت 
پذیری، بی توجهی، کمبــود مهارت های زندگی، 
اعتیاد، خیانت و سؤظن، خشونت و دخالت اطرافیان 

بوده است.

مدیرکل بهزیستی استان مطرح کرد:

بهره مندی بیش از ۳۶۰ هزار نفر از خدمات مشاوره بهزیستی مازندران

مدیرکل تعاون روستایی ایلام:
کشــت قــراردادی و خرید 
تضمینی در دستور کار تعاون 

روستایی ایلام قرار دارد
  

ایلام- مدیرکل تعاون روســتایی ایلام گفت: 
برنامه هایی برای تامین و تولید محصول ذرت 
دانه ای و علوفه ای با عنوان “کشت قراردادی و 
خرید تضمینی” در دستور کار تعاون روستایی 

استان قرار دارد.
حمیدرضا شکری در دیدار با فرماندار مهران 
اظهار داشت: از محل اعتبارات فنی و اعتباری 
شهرستان مهران اقدام به بازسازی، ترمیم و 
تعویض تعدادی از درب این سیلوها به صورت 
برقی شده اســت و این اقدامات امروز موجب 
تســهیل در خدمات دهی بهتر به کشاورزان 

گردیده است.
وی افزود: فعالیت تعاون روســتایی در حوزه 
مهران و سایر شهرستانهای استان به توزیع و 
خرید محصولات کشاورزی خلاصه نمی شود 
و در سال جهش تولید با مشارکت کشاورزان 
و اتحادیه های تعاونــی تولید بلافاصله بعد از 
برداشت گندم برنامه هایی برای تامین و تولید 
محصول ذرت دانه ای و علوفــه ای با عنوان 
“کشت قراردادی و خرید تضمینی” در دستور 

کار تعاون روستایی استان قرار دارد.
مدیر کل تعاون روســتایی ایلام گفت: مردم 
نهاد بــودن تشــکلها و تعاونی هــای تعاون 
روســتایی مصداق اصل 44 قانون اساســی 
است. شکری ادامه داد: امروز جامعه کشاورزی 
و روستایی در استان اعتماد زیادی به خدمات 
تعاونی های روستایی دارند و این قشر مردم 
نهاد، هر جا لازم باشــند در خدمت به اقتصاد 

استان نقش آفرینی می کنند.
فرماندار مهران نیز در این دیــدار با تقدیر از 
فعالیت های تعاون روســتایی در شهرستان 
مهران، گفت: امسال 7میلیارد ریالیگ جهت 
تکمیل و تجهیز زیر ســاخت مراکز توزیع و 
خرید محصولات کشاورزی تعاون روستایی 

به این شهرستان اختصاص داده شده است.
علی عباس شــفیعی افزود: به دلیل بالا بودن 
کیفیت میوه هــای تنظیم بازار شــب عید، 
اســتقبال خرید این میوه ها نسبت به سال 
گذشته در شهرستان مهران ســه برابر بوده 

است.

مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی 
ایلام خبر داد:

 توزیع بیــش از 1770 تن کود 
یارانه ای در فروردین ماه در سطح 

شهرستان های استان ایلام 

ایلام- بیگی خاطرنشــان کرد: برنامه ریزی و 
تمهیدات لازم برای تامین و توزیع مناســب 
کود های یارانه ای به عمل آمده تا کشاورزان 
و بهره برداران بخش کشــاورزی هیچ نگرانی 
برای تامین کود مورد نیاز خود نداشته باشند.

به گــزارش روابط عمومی شــرکت خدمات 
حمایتی کشــاورزی اســتان ایــلام؛ مدیر 
شــرکت خدمات حمایتی کشــاورزی ایلام 
 از میزان تامین و توزیع انواع کود در ســطح 

شهرستان های استان ایلام خبر داد.
سیامک بیگی با اعلام این خبر گفت: از ابتدای 
ســال 14٠٣ تا پایان فروردین مــاه بیش از 
177٠ تن کود در سطح شهرستان ها استان 

توزیع شده است.
وی افزود: این مقدار توزیعی شامل یک هزار و 
72٠ تن و 54٠ کیلوگرم کود ازته، 25تن کود 
کلرور پتاســیم و 25 تن کود نیترات آمونیم 

بوده است.
مدیر شــرکت خدمات حمایتی کشــاورزی 
ایلام گفت: در همین بازده زمانی مقدار 25٠ 

لیترسم تاپیک نیز توزیع شده است.
بیگی خاطرنشان کرد: برنامه ریزی و تمهیدات 
لازم برای تامین و توزیع مناســب کود های 
یارانه ای بــه عمل آمده تا کشــاورزان و بهره 
برداران بخش کشــاورزی هیچ نگرانی برای 

تامین کود مورد نیاز خود نداشته باشند.

اخبار

مشهد سحررحمتی-شهردار مشهدمقدس گفت: 
هنرمندان و همکاران فرهنگی ما کاری می کنند تا 
زائر حضرت رضا)ع( در مشهد از طراوت، شادابی و 

روحیه بخشی مشهد احساس رضایت کند.
محمدرضا قلندرشــریف در مراســم اختتامیه 
جشــنواره هنرهای شهری مشــهد، اظهار کرد: 
یکی از سیاســت های مدیریت شهری واگذاری 
برنامه های مناسبتی به مردم و حمایت از تشکل 

های مردم نهاد است.
وی با بیان اینکه تمامی ایــن خدمات و اقدامات 

با حمایت های تمام و کمال شــورای شهر شکل 
گرفت، گفت: سیاســت گذاری ها و ریل گذاری 
فرهنگی شکل گرفته در بطن شورای ششم موجب 
شــد امروز رضایت مندی مردم به طور کامل به 

دست بیاید.
شهردار مشهدمقدس با اشــاره به اینکه موضوع 
اســتقبال از بهار برای هنرمندان در مشهد دارای 
اعتبار ویژه ای اســت، بیان کرد: مشهد به عنوان 
پایتخت معنوی ایران اســلامی شهری است که 
بر کرانه خورشید شــکل گرفته که آن خورشید 
ولایت و امامت است. مشهد شهری است که واژه 
های شهروند و مسافر به عناوین مقدسی همچون 

مجاور و زائر تبدیل شده است.
وی با تاکید بر اینکه مشهد به خدمتی ویژه و خاص 
نیاز دارد، گفت: ارزشمندی کارها در مشهد به این 
است که این خدمات به رائران و مجاوران حضرت 
رضا)ع( ارائه می شود. یکی از مسائل برند شده در 
مشهد موضوع اســتقبال از بهار و جشنواره های 

است که در ایام نوروز شکل می گیرد.

قلندرشــریف با اشــاره به موضوع که المان های 
نوروزی توقعات را از مدیریت شــهری در مشهد 
بالابرده اســت، گفت: ناظرین عملکرد مدیریت 
شهری مردم هستند بنابراین باید توجه داشت که 

انتظارات مردم هرسال افزایش می یابد.
شهردار مشهد با اشاره به سابقه 16 ساله استقبال 
از بهار، بیــان کرد: اظهــار نظر واقعــی زائران و 
مجاوران بر این است که مشهد در ایام بهار نشاط 
و سرزندگی خاصی را برای آنها به وجود می آورد.

مدیران ارشد ملی و استانی بارها در سال جاری از 
اقدامات ویژه که در حوزه اســتقبال از بهار شکل 

گرفته بود؛ قدردانی کرده اند.
قلندرشــریف با تاکید بــر اینکه اتفاقــی که در 
حوزه های مختلف اســتقبال از بهار شکل گرفت 
خاص و ویژه بود، اضافه کرد: گل ارایی، جشن های 
محله ای، المان های هنــری، تئاترهای خیابانی، 
جانمایی 11٠٠ المان گل، 14 جشنواره ویژه در 
گستره شهر، جانمایی 7٠٠ المان هنری در ٣5٠ 
نقطه و جشنواره هنرهای نوری که جایگاه ویژه ای 

برای خود پیدا کرده،از جمله مهم ترین اقدامات 
مدیریت شهری در استقبال از بهار 14٠٣ بود.

شهردار مشهدمقدس عنوان کرد: تمامی المان ها 
دارای پیام های رویــداد محور بود که این پیام ها 
شامل مسائلی با موضوع ملی، حماسی، مذهبی، 
خانواده، فرهنگ رضوی، ماه مبارک رمضان و امام 

رضا )ع( بود.
وی یادآور شد: این زحمات از تابستان سال گذشته 
آغاز شــد و امروز به اختتامیه آن رسیده ایم؛ هنر 
قیمت ندارد و نمی توان به شــکل مادی برای ان 

عددی در نظر گرفت.
قلندرشــریف تاکید کرد: از همه عزیزان به ویژه 
افرادی که وقت گذاشــتند، ایده پردازی کردند و 
شبانه روز با شور و شعف این زحمات را برای شهر و 

حضرت رضا )ع( انجام دادند؛ تشکر می کنم
شهردار مشهدمقدس در پایان با اشاره به اقدامات 
موثر سازمان اجتماعی و فرهنگی، گفت: انسجام 
ایجاد شده در فعالیت ها نتیجه تلاش های معاون 

فرهنگی و تمامی مدیران این سازمان است.

    ســمنان . تبیانیــان.   محمــد رضــا صادقی 
معاون هماهنگی امور اقتصادی اســتاندار سمنان 
در نشست خبری با اصحاب رسانه در سالن جلسات 
غدیر استانداری گفت ،با بیان اینکه استان سمنان 
با 5 شــرکت توانمند صادراتی در نمایشگاه بین 
المللی ایران اکسپو 2٠24 حضور خواهد داشت، 
افزود: معرفی توانمندی های استان در ابعاد بین 
المللی از اهداف حضور در این نمایشــگاه بوده که 
غرفه استان سمنان در ســالن 41 با 5 کانتر فعال 

خواهد بود.
وی تشریح کرد،کانتر شماره 1، اقتصاد خودرو با 
حضور 5 خودروساز بزرگ اســتان، کانتر شماره 

2، اقتصاد دیجیتال با بهره گیری از تمامی ظرفیت 
های موجود، کانتر شــماره ٣، ســرمایه گذاری 
خارجی با بهــره گیری از ظرفیــت های خارجی 
استان و کانتر شماره 4 نیز با عنوان کانتر آزاد با بهره 
گیری از سایر ظرفیت های موجود در حوزه های 
مختلف صنعت، تولید، اقتصادی و سرمایه گذاری 

فعالیت می کند.
وی در ادامه با اشاره به سفر رئیس جمهور به استان 
در روزهای گذشته و دستاوردهای اقتصادی کسب 
شده توسط دولت سیزدهم در استان سمنان، گفت: 
احیا و راه اندازی بالغ بــر 2٠1 واحد تولیدی صد 
درصد راکد با اعتباری بالغ بر 1٠ همت) 1٠1٠٠ 

میلیارد تومان( و برپایی جشــن احیاء واحد های 
راکد استان از دیگر موفقیت ها و مواردی است که 
می توان در این نمایشــگاه به آن به صورت ویژه و 

خاص پرداخت.
صادقی افزود: ما در استان سمنان یکی از زنجیره 
های ارزش راهبردی خود را خــودرو قرار دادیم، 
بیشــترین تراکنش های مالی در دنیای امروز در 
چند رسته قرار دارد که اقتصاد خودرو یکی از این 

رسته هاست.
وی در بخش دیگری از این نشست خبری تصریح 
کرد: استان ســمنان از یک نیروی انسانی کیفی 
بهره مند است که همین مهم باعث موفقیت در امر 

اقتصاد دیجیتال شده، در واقع این ظرفیت یکی از 
پیشران های اصلی استان است.

صادقی گفت: پارک فاوا اســتان ، پردیس هوش 
مصنوعی و پردیس پارک علم و فناوری استان برای 
تولید محتوا، از دیگر موارد و مولفه هایی است که 
به ما در استان این مزیت را داده تا دومین زنجیره 
ارزش راهبردی خود را اقتصاد دیجیتال قرار دهیم.

وی در بخش دیگری از ســخنان خود یادآور شد: 
استان ســمنان در بحث اقتصاد دیجیتال، هوش 
مصنوعی و اینترنت اشیاء نیز طی سال های آینده با 
اقدامات صورت گرفته انشالله از قطب های اقتصاد 

دیجیتال خواهد بود.

رضایت مجاوران و زائران از اقدامات بهاری شهرداری مشهد

معرفی توانمندی های استان سمنان از اهداف حضور در نمایشگاه بین المللی ایران اکسپو ۲۰۲۴

استان ها
News kasbokar@gmail.com

مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان ،در این آئین و دربین مدیران 
دانش شرکت های پالایش نفت ایران با اشاره به اینکه به دنبال تولید 
محصولاتی هستیم که سودآوری بیشتری داشته باشد افزود:در زمان 
شروع فعالیت،پالایشگاه اصفهان ضرر ده بود اما با مدیریتی که انجام 

شد حاشیه سود شرکت به 16 درصد رسیده است.
دکتر محســن قدیری افزود: همه طرح ها و پروژه های در دستور کار 

هلدینگ پتروپالایش اصفهان بر اساس برنامه و هدفمند است.
مرد سال صنعت نفت ایران بیان داشت: هدف هیات مدیره و مدیریت 
این شرکت همواره بر تمرکز زدایی و گریز از بروکراسی بوده  است ، بر 
همین اساس سال گذشته ساختار سازمانی شــرکت تغییر کرد و به 

هلدینگ پتروپالایش اصفهان تبدیل شد.
قدیری اضافه کرد: 7٠ درصد پروژه های هلدینگ در شرکت های تابعه 
و ٣٠ درصد آن در مجموعه پالایشــگاه اصفهان در حال انجام است. 
زیرساخت های پالایشگاه اصفهان وچارت ها نیازمند اصلاح بود که به 
خوبی انجام شد. البته ما گام بزرگی  برای ارتقاء زیرساخت های قدیمی 
پالایشگاه برداشتیم که در این راستا  تا افق 14٠5 به اهداف تعیین شده 
دست می یابیم. مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان با اشاره به 
نصب نرم افزار ERP و SAP آلمان در پالایشگاه گفت: تاکنون 12ماژول 
از نرم افزارSAP نصب شــده و برنامه های شرکت براین اساس پیش 

میرود که همه فعالیت های موجود را مکانیزه کرده است. فرایندها با 
اجرای این نرم افزار شاخص محور شده و میتوان آن را براساس کیفیت 
کنترل کرد. با استفاده از هوش مصنوعی و داده های این نرم افزار، نقشه 

استراتژیک پالایشگاه اصفهان تدوین خواهد شد.
قدیری، با اشــاره به اینکه اجرای پروژه RFCC  منجر به افزایش 7.9 
میلیون لیتر در روز بنزین خواهد شد گفت:پالایشگاه اصفهان میتواند 

در رفع ناترازی بنزین کشور ایفای نقش کند.
مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان راه انــدازی معاونت هوش 
مصنوعی در این هلدینگ واجرای 6٠پروژه دراین بخش را مورد اشاره 
قرار داد وگفت:با فعالیت مناســب این معاونت و قــرار گرفتن آن در 

فرآیندهای هلدینگ، بهره وری پالایشگاه  1٠ برابر افزایش می یابد.
وی با اشاره به اینکه درگذشته تنها 5راهبرد پیش روی شرکت های 
نفتی بود در حالی که اکنون شرکت های پالایشی باید افق های جدیدی 
را برای تولید انــواع محصولات برای خود متصورباشــند گفت: همه 
پروژه ها در این شرکت پالایشی با SPI بالای 9۸ درصد در حال انجام 
است و راهبرد در پالایشگاه اصفهان تغییر کرده است. ما دیگر وابسته 
به نفت نیستیم و برای رسیدن به پتروپالایش وتولید انواع محصولات، 

با ارزش آفرینی بالا در حال حرکت هستیم.
قدیری با بیان اینکه تا سال 14٠5 به سازمان یادگیرنده تبدیل خواهیم 
شــد، افزود: مدیران ما به عنوان مربی به منظور ارتقای سطح دانش و 

تخصص کارکنانشان نقش آفرینی خواهند داشت.
مرد سال صنعت نفت ایران ؛ با اشاره به اینکه 45٠ پروژه در هلدینگ 
پترو پالایش اصفهان به صورت همزمــان نیازمند توان مدیریتی بالا 
است گفت:تمامی پروژه های این شــرکت دارای آر ای آی بالای ٣٠ 
درصد هســتند و با اجرای پروژه های HSE، بار روانی اجرای پروژه ها 

کاهش می یابد.
وی افزود: در نظر داریم که در پایان ســال 14٠٣ به رتبه چهارم بلوغ 
سازمانی و در سال 14٠5 به رتبه پنجم بلوغ سازمانی و سازمان دانش 

بنیان دست پیدا کنیم.

مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان عنوان کرد:

تا  پایان سال ۱۴۰۳ به رتبه چهارم بلوغ سازمانی خواهیم رسید
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

رهبري منابع انساني
»من به نيروي كار، به ويژه جوانان توصيه مي كنم كه كار را براي ياد گرفتن، نه 
پول درآوردن، بخواهند. نخست برای آموزش و پرورش خود سرمايه گذاري 
كنيد، در اين دنيا تنها دارايي مغز ماست. امروزه در سايه تغييرات پرشتاب 
و فراوان، آنچه مي دانيد اهميت ندارد زيرا دانســته ها زود كهنه مي شــوند. 
شــتاب يادگيري تازه ها مهم است. بســياري از مردم به برد نمي رسند زيرا 
از باخت مي ترسند. افراد هوشمند كســاني را به استخدام درمي آورند كه از 
خودشان هوشمندترند. شكست، برندگان را به هيجان وامي دارد و بازندگان 
را به شكست مي كشاند. فرزندان ما نمي توانند با قانون هاي پيشين به بازي 
بپردازند، خيلي خطرناك است. در دنياي كنوني كه سخت رو به دگرگوني 
دارد، پدران و مادران بايد به انديشه هاي نو و دليرانه روي خوش نشان دهند.« 
اينها سخنان رابرت كيوساكي، نويســنده و سرمايه گذار موفق و مشهور اين 
روزهاي جهان است. وي معتقد اســت براي موفقيت مالي در دنياي امروز، 
ما نيازمند انديشــه هاي نويني هســتيم كه در اين كتاب عرضه مي شوند. 
فروش بسيار بالاي كتاب هاي كيوساكي نشان از كاربردي بودن آموزه هاي 
او دارد. كتاب »باباي دارا، باباي ندار« نوشــته رابرت كيوســاكي و شارون 
 لچتر با ترجمه عبدالرضا رضايي نژاد توســط ســازمان فرهنگي فرا منتشر

 شده است. 

معرفي كتاب

خودشيفته ها اســتاد القاي احساس هســتند. آنها براي رابطه تان 
مجموعه اي از قواعد را وضع مي كنند كه شــامل حال خودشــان 
نمي شود. در ادامه ۸ نشــانه از رابطه داشتن با يك خودشيفته آمده 

است: 

۱. تغيير عقيده تان از نظر او بي احترامي است 
  »تو گفتي ســاعت ۶ به ســينما مي روي اما حالا مي گويي ساعت

 ۸ مي روي. چطور مي تواني به اين راحتي برنامه ها را عوض كني؟« 
چون شما يك چيز شگفت انگيز به نام قدرت اختيار داريد. انسان ها 
حق دارند در هــر زماني و به هر دليلي تغييــر عقيده بدهند. وقتي 
عقيده تان را درباره چيزي تغيير مي دهيد، باعث مي شويد خودشيفته 
احساس كند سلطه خودش را از دســت داده است. خودشيفته ها 
سعي مي كنند با حربه ســكوت، القاي احســاس گناه  و پديده اي 
 به نام چراغ گاز ســلطه خود را بازيابند. درباره چــراغ گاز در ادامه

 خواهيد خواند. 

۲. مصرانه چيزي را كه گفته يا كاري را كه كرده است، 
انكار مي كند و باعث مي شود با خودتان بينديشيد در حال 

ديوانه شدن هستيد 
حاضر هستيد قسم بخوريد خودشيفته به شــما گفته است امروز 
جان را از مدرسه به خانه مي رساند. در واقع، اين را ۲ بار با او هماهنگ 
كرده ايد اما حالا خودشــيفته مي گويد هرگز چنين چيزي به شما 
نگفته است. ممكن است با خودتان فكر كنيد شايد من فقط خيال 

كرده ام. كم كم برداشت خودتان از واقعيت را زير سوال مي بريد. 
حتي اگر مدرك مستدلي داريد كه خودشيفته چيزي را گفته يا كاري 
را انجام داده است، به شما مي گويد اشتباه فهميده ايد، يا گستاخانه 
دروغ مي گويد و ادعا مي كند هرگز چنين چيزي نبوده است. يكي 
از روش هاي خودشيفته براي سلطه يافتن اين است كه شما را وادار 
مي كند دائم به سلامت عقلي خود شك كنيد. براي سلطه يافتن بر 

شما چه راهي بهتر از اين است كه به شــما القا كند )يا صراحتا 
بگويد( ديوانه هستيد. اين پديده انكار يا تغيير حقيقت چراغ 
گاز ناميده مي شود و يكي از نشانه هاي يك خودشيفته است. 
اين اسم از فيلمي درســال ۱۹۴۴ به نام چراغ گاز گرفته شده 
است كه در آن يك مرد ذهن همسرش را دستكاري مي كند 
تا او فكر كند در حال ديوانه شــدن است. يكي از روش هاي او 

كم كردن نور چراغ و سپس زياد كردن آن در خانه است. وقتي 
همســرش درباره تغيير ميزان نور با آن مرد حرف مي زند، او ادعا 

مي كند نمي داند همسرش از چه حرف مي زند. 

۳. در نظر ديگران خوشرو و خوش برخورد 
است

خودشيفته ها دوست دارند خوب به نظر برسند و 
رفتاري داشته باشند كه خوب پنداشته مي شود. با 

اين حال،  پشت درهاي بسته داستان چيز ديگري 
است. احســاس مي كنيد اصلا شــخصيت واقعي فردي 
را كه بــا او زندگي مي كنيد، نمي شناســيد. در مشــاوره 
خانواده، حتي ممكن است مشاور نپذيرد او همان فردي 

است كه شما مي گوييد. به ياد داشته  باشيد، 
 خودشــيفته ها اســتاد بازي دادن 

هستند. 

۴. اگر او را ترك كنيد دوباره شــما را به سوي خودش 
مي كشد 

بيشترين ترس خودشيفته اين است كه بفهمد او را ترك كرده ايد. 
خودشيفته توجه مي خواهد، اينكه توجه مثبت باشد يا توجه منفي 
اهميتي ندارد. خودشيفته از حربه سكوت استفاده مي كند تا در رابطه 
سلطه داشته باشد. اگر سعي كنيد با خودشيفته ارتباط برقرار كنيد 
يا نشان دهيد از حربه سكوت ناراحت هستيد، توجه مورد نيازشان را 
دريافت مي كنند. اگر به حربه سكوت بي توجهي كنيد، خودشيفته 
سعي مي كند شما را دوباره به سوي خودش بكشد. گاهي به اين روش 
»مكش« مي گويند، مثل يك جاروبرقي. خودشيفته به قدري قوي 
عمل مي كند كه شما اكنون دوباره به همان روال رابطه بازگشته ايد. 
يك تجديد ديدار شاد با يك فوران خشم جايگزين مي شود كه حتي 

از قبل هم شديدتر است. 

۵. خودشيفته صرفه جو نيســت، خسيس است، مگر 
اينكه براي خودش چيزي بخرد 

خودشــيفته به شــما مي گويد امســال آنقدر پول ندارد كه هديه 
خوبي براي تولدتان بخرد. بعدا مي بينيــد يك بغل لباس جديد در 
كمدش است. وقتي با هم براي تفريح بيرون مي رويد از شما انتظار 
دارد هزينه ها را بپردازيد و اگر نپردازيد، احساس گناه را به شما القا 
مي كند و از تمام دفعاتي كه هزينه يك فعاليت را پرداخته اســت با 
شما حرف مي زند. دوباره با بي ميلي كيف پول تان را بيرون مي آوريد، 

چون نمي خواهيد با عواقب بدي كه مي دانيد در پي مقابله با 
خودشيفته وجود دارد سر و كار داشته باشيد. 

۶. هدايايي به شما مي دهد كه حيرت 
مي كنيد

خودشــيفته  براي تولدتان هديه اي به 
شما مي دهد كه هيچ ربطي 
به علايق تان ندارد. در واقع، 
هديه اي كه به شما مي دهد 
آنقدر بي ربط اســت كه با 
خودتان فكر مي كنيد 
شــايد هديه تان با 
هديه فــرد ديگري 
اشتباه شده است. 
انگار آن هديه چيزي 
اســت كه بدون فكر از 
قفسه فروشگاه برداشته 
شده است. اين هدايا را 
وقتي به شما مي دهد 
 كــه جــز خودتان 
دو نفر كســي در 

خانه نيست. اگر در حضور ديگران هديه اي به شما بدهد، شايد يك 
هديه گران قيمت باشد كه مي دانيد در وسع هيچ يك از شما دو نفر 
نيست. به ياد داشته  باشيد خودشيفته دوست دارد در مقابل ديگران 

خوب ديده شود. 

۷. تعطيلات تان معمولا خراب مي شود
انگار همسرتان وقتي با شماســت واقعا ناراحت است يا درست قبل 
از تعطيلات مهم مثل كريســمس، غيبش مي زند. حتي نمي توانيد 
به ياد بياوريد دعوا سر چه موضوعي بوده اما يك دعوای بزرگ بوده 
است. در ذهن تان بارها و بارها مرور مي كنيد چه كاري كرده ايد كه 
باعث ناراحتي خودشيفته شده ايد. حقيقت اين است كه ممكن است 
اصلا هيچ كاري نكرده باشيد. خودشيفته ها از اينكه تمركزتان روي 
آنها نباشد، نفرت دارند، شــما واقعا به خاطر مهماني هاي مربوط به 
تعطيلات در محل كارتان و سازمان هاي اجتماعي تان مشغله زيادي 
داشته ايد )كه بايد داشته باشيد.( همچنين خودشيفته با اين موضوع 
كه همسرش، مستقل از او شاد باشد، مشكل دارد. براي همين، اكنون 
در تعطيلات با خودتان فكر مي كنيد خودشــيفته كجا رفته است و 

خودتان را به خاطر آن آزار مي دهيد. 

۸. به همه مي گويد شما واقعا ديوانه هستيد
به ياد بياوريد خودشيفته به شما گفته بود همسر قبلي اش واقعا ديوانه 
بوده است و عاقبت با فردي باثبات )يعني شما(رو به رو  
هستند. حالا از طريق دوستان و اقوام پي مي بريد 
همســر ســابق تان به همه مي گويد شما 
ديوانه هســتيد و از آنجا كه همه او را 
خوشرو مي پندارند )مورد ۳ را در بالا 
ببينيد(، نگران هستيد اين آدم ها 
حرف هاي خودشيفته را درباره 
شما باور كنند. حتي ممكن 
اســت دوســتان يا اقوامي 
داشته باشــيد كــه طرف 
خودشيفته را مي گيرند. 
متوجــه مي شــويد آن 
آدم ها به هــر نحو ديگر 
واقعــا نمي خواهنــد با 
شما باشــند. دوستان 
واقعي تــان حقيقت را 

مي دانند. 
احتمال بروز اين رفتار ناشي 
از خودشيفتگي بعد از يك 
دعوا يا بعد از پايان رابطه تان 

بيشتر مي شود. 
منبع: . سايكولوژي تودي
 ترجمه: بازده

۸ نشانه واقعي كه با يك خودشيفته روبه رو  هستيد 

چرا در سازمان ها اختلاف به 
وجود مي آيد؟

در مواردی اختلافات بسياري ميان مديران 
 با هم و كاركنان با سازمان، باعث از بين رفتن

 كســب و كاري موفق مي شود و هميشه اين 
ســوال برايم مطرح بود كه چرا اين اتفاق رخ 
مي دهد؟ چرا در كشور ما، ديدن سازماني با 

قدمت چند ده ساله تا اين حد عجيب است؟
چند وقت پيش يك مدير قديمي اين سوال 

را از من پرسيد.
 او به تازگــي با يك بحــران بــزرگ از اين 
جنس در ســازمانش مواجه شــده بود. من 
بــراي وي توضيــح دادم كه اين مشــكل 
 معمولا براساس مشــكلات دروني سازمان

 رخ مي دهد نه براســاس مســائل تاثيرگذار 
بيروني. چيزهايي شبيه اينها: 

با هم حرف نمي زنيم: مشكلات و اختلافات 
كاري و حتي شــخصي، طبيعي  اند و حدي 
از تعارض هم براي رشــد و پيشرفت فردي 
و سازماني لازم اســت اما وقتي كه حرف ها 
در دل مي ماند و گفته نمي شــود، به تدريج 
زخم شان كهنه مي شــود و زخم هاي كهنه، 

هميشه خطرنا ك اند.
انتظارات مــان از يكديگر همســطح 
نيستند: بخشــي از اين مشكل، البته ريشه 
در حرف نزدن هاي ما دارد اما بسياري از اين 
انتظارات هم با معيار منطــق و علم و تجربه 
سازگار نيستند. كافي است كمي از انتظارات 
احساسي فاصله بگيريم و تلاش كنيم اندكي 
منطقي به دنيا و ســازمان محل كارمان نگاه 

كنيم. 
توزيع منافع در سازمان عادلانه نيست 
يا آدم ها درباره آن توجيه نيستند: اولي 
كه بديهي اســت اما دومي به نظرم مشــكل 
شــايعي اســت كه خيلي هم بــه آن توجه 
نمي شود. متاســفانه اغلب ما توجيه نيستيم 
كه حق هر كســي در ســازمان چقدر است، 
در درجه اول براســاس شايســتگي هاي او، 
كار و عملكردش در سازمان تعيين مي شود 
 و نه مقايســه با ديگــران و مخصوصا مالكان

 كسب و كار. 

اورژانس كسب و كار مهارت

با توســعه روز افزون تجــارت در ميــان ملت ها و 
گستردگي روابط تجاري درون مرزها، نياز به وجود 
مجموعه اي از اعتمادهاي دوطرفه براي پيشــبرد 
تجــارت بين الملل در فضاي گســترده تر - و حتي 
تجارت هاي كوچك تر در فضاهــاي درون مرزی- 
به خوبي احساس مي شود. در دهكده جهاني امروز، 
حصول اعتماد براي طرفين يك تجارت به سادگي 
امكان پذير نخواهد بود و اين در حاليست كه از طرفي 
بدون حصول اين اعتماد هم نمي تــوان به تجارت 
پرداخت زيرا فروشنده بايد به نحوي اعتماد خريدار را 
براي تحويل دادن كالا و خريدار نيز اعتماد فروشنده 

را براي پرداخت هزينه كالا جلب كند. 
حقوقدانان براي جلوگيري از تضييع حق هر كدام از 

طرفين تجارت، اقدام به تنظيم قراردادهايي مي كنند 
كه نفع هر دو طرف در آن به طور كامل رعايت شود و در 
صورت تضييع حق هر كدام از طرفين قرارداد توسط 
طرف ديگر، ضمانت اجراهايي در قرارداد ذكر مي شود 
كه در راستاي حصول اعتماد براي هر دو طرف باشد. 

گاهي تصور مي شود كه تنظيم و انعقاد قرارداد 
فقط براي زماني است كه دو طرف قرارداد 
همديگــر را نمي شناســند. در صورتي 
كه فلســفه تنظيم قرارداد، پيشگيري 

از ســوءتفاهم، مشخص شــدن محدوده 
مسئوليت ها، سند تعهد، اعتماد دوطرفه و بسياري 
از مسائل پيش بيني نشده در كسب و كارها به ويژه 

كسب و كارهاي سنتي و خرده فروشي است. 

قراردادهاي تجاري

اضافه كاري خوب است يا بد؟ 
امــروزه اضافــه كاري به عنــوان يكي از 
موضوعــات قابــل توجــه در مديريت 
منابع انســاني، فكر برخي از پژوهشگران 
دانشگاهي و ســازماني را به خود مشغول 
كرده اســت. اينكه اضافه كاري تا چه حد 
مفيد اســت و آيا روش اســتفاده از آن با 
ماهيت اين ابزار مديريتي سازگاري دارد 
يا خير، از سوالاتي است كه اين پژوهشگران به دنبال پاسخ آن هستند. آنها 
معتقدند استفاده از اضافه كاري به عنوان يكي از ابزارهاي مديريت منابع 

انساني در حداقل ۳حالت زير مجاز است: 
- روشي براي افزايش اســتفاده كارآمد از دارايي هاي ســرمايه اي مانند 

تجهيزات و تاسيسات
- واكنش سريع به حجم كار در مقابل نيازهاي موقت به منابع انساني 

- عدم امكان پيش بيني مدت انجام كار و در نتيجــه جبران آن از طريق 
اضافه كاري  

علاوه بر وضعيت هاي فوق، در ســازمان هاي ايراني يكــي ديگر از دلايل 
متداول اضافه كار كه مانوس تر است، غيبت همكاران يا كمبود نيرو است. 

نكته مهمي كه در اضافه كاري بايد مورد توجه قرار گيرد )كه معمولا قرار 
نمي گيرد ( طراحي و تدوين شاخص هاي بهره وري به اين منظور است كه 
چه ميزان كار در ساعات عادي قابل انجام اســت و چه ميزان در ساعات 
اضافه كاري. فقدان اينگونه شــاخص ها توانايي مديران را در تشــخيص 

مشكلات كارايي و نظارت بر انجام اضافه كاري كاهش مي دهد. 
آنچه مسلم است اين اســت كه بايد نياز به اضافه كاري پيش بيني شده و 
طرح هايي براي آن وجود داشته باشــد. همچنين از عدم سوءاستفاده از 
اضافه كار بايد اطمينان حاصل كرد و دست آخر اينكه اطلاعات مربوط به 
هزينه ها و توجيه اضافه كاري بايد از طريق يك سيستم اطلاعات مديريت 

همواره در دسترس باشد. 
نظرشــما درباره اضافه كاري چيســت؟ آيا به خاطر نياز مــادي و جبران 
كسورات از اضافه كار اســتفاده مي كنيد؟ آيا پرداخت پاداش تحت عنوان 

اضافه كاري را كه در برخي سازمان ها شايع است، درست مي دانيد؟

خلاقيت در گروه
زماني كه ما انســان ها در يك گــروه قرار 
مي گيريــم، ســاير انســان ها به شــكل 
شگفت آوري قدرت تاثيرگذاري بر ما را دارند. 
گروه ها مي توانند خلاقيت ما را از بين ببرند، 
ما را به كار بيشــتر جذب كنند، به ما امكان 
كمتر كردن وظايف مان را بدهند، تصميمات 
ما را منحرف كنند و ما را از ســخن گفتن 

بازدارند. 
كليدهاي درك رفتار آدمي 

 زندگي ما به عنوان شهروند، به عنوان كارمند، به عنوان دوست و...   در مطالعه 
روانشناسي گروه ها نهفته است اما رابطه كار گروهي و خلاقيت چيست؟

خلاقيت پرورش دهنده رشــد اقتصادي اســت، نوآوري هــاي هنرمندانه و 
پيشرفت هاي فناورانه عوامل اصلي حركت رو به رشد جوامع انساني هستند. 
اگرچه گروه ها اگر بد سازماندهي شوند، مي توانند آرزوهاي بزرگ را نابود سازند. 
روانشناسان مدت هاست مي دانند كه اجراي »توفان فكري« جاده اي مطمئن 
به سوي كاهش پديد آمدن ايده هاي تازه و نوآوري ها نسبت به زماني است كه 
به تنهايي كار مي كنيم. در گروه ها ما تنبلي مي كنيم، احساس نگراني داريم و 
ايده هاي شخصي مان را خيلي زود وقتي داريم به حرف ديگران گوش مي دهيم، 
فراموش مي كنيم.اين موضوع نشان مي دهد كه گروه ها در ارزيابي ايده ها نسبت 
به ايجاد آنها بهترند. بنابراين با وجود عمر طولاني توفان فكري، اين ابزار بهتر 

است براي هدف اصلي ايجاد آن به كار گرفته نشود. 
حتي وقتي ما به صورت فيزيكــي از گروه هاي مان فاصله داريم، آنها همچنان 
مي توانند با استانداردهاي نامناســبي كه به اعضاي خود تحميل مي كنند، از 
خلاقيت جلوگيري كنند. چيزي كه روانشناســان از آن بــا عنوان »نرُم هاي 
گروهي« ياد مي كنند، مي تواند خلاقيت را با بازتعريف آن تحت عنوان هماهنگي 
محض با گروه از بين ببرد. اتفاقي نيست كه برخي از بزرگ ترين پيشرفت ها در 
تاريخ علم توسط كساني ايجاد شــده اند كه خارج از فضاي تفكر معمول كار 

يادداشت مدير

خلاقيت 


